
Stimaþi cititori,
Aºa cum v-am obiºnuit din numãrul trecut al

ziarului "VOCEA TA", lunar vom avea un dialog direct
ºi scurt pentru a vã expune noile noastre gânduri ºi proiecte.

Începând cu luna martie, la cererea compatrioþilor noºtri din Austria, ziarul
"VOCEA TA" va fi distribuit ºi pe teritoriul Austriei, urmând ca în scurt timp
(dupã negocierile cu o terþã þarã) sã mai includem în paginile ziarului încã o
destinaþie.

Dorim sã ajungem în casele ºi inimile cât mai multor români, sã aducem
cele mai frumoase ºtiri. Zilele trecute am participat la "BIO FACH" - cel mai
mare Târg de produse bio din lume, unde România a fost desemnatã
"ÞARA ANULUI"!

Despre acest eveniment voi scrie în numãrul viitor al ziarului,
oferindu-vã detalii despre ceea ce am trãit "pe viu"!

Pânã atunci, sã aveþi o primãvarã frumoasã ºi cãlduroasã, iar
domniºoarelor ºi doamnelor le doresc cu ocazia zilei de 8 Martie un
tradiþional "LA MULÞI ANI"! 

Ionela van Rees - Zota
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Despre Berthold Johann Staicu putem vorbi ca ºi cum am sta de vorbã despre un
român get-beget. Chiar dacã este sas, inima sa bate româneºte ºi este
reprezentantul românilor în Comisia de Integrare a landului Bavaria.

BREF

Deoarece am primit la redacþie mai
multe cereri care priveau aria noastrã
de distribuþie a ziarului VOCEA TA, mai
jos vã descriem cele mai importante
locaþii de distribuþie a singurului ziar
lunar în limba românã din Germania.
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ºi toate sediile unde avem contracte de
publicitate încheiate

Pentru a primi ziarul acasã, trebuie
doar sã vã faceþi un abonament

completând talonul de la pagina 16
din ziar, scriindu-ne
un e-mail pe adresa:

asii.romani@
yahoo.com sau

sunându-ne 
la telefon: 

0160 33 73 128. 

UNDE GÃSIÞI ZIARUL VOCEA TA

Interviu cu prof. dr. Codruþ Sarafoleanu, ªeful
Clinicii ORL-Spitalul "Sfânta Maria", Bucureºti

POTENÞIALUL
OTORINOLARINGOLOGIEI

• România ar putea câºtiga din turismul medical
Profesor universitar Oto-Rino-Laringologie; ªeful

Clinicii ORL -Spitalul Clinic "Sfânta Marie" din Bucureºti,
ªeful Disciplinei ORL ºi Prodecan la Facultatea de
Medicinã Dentarã -UMF Carol Davila.
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La sfârºitul lunii ianuarie, la Köln,
s-a reunit Comitetul Executiv al
Asociaþiei Exploratorilor Spaþiului
(ASE) pentru a pregãti desfãºurarea
Congresului planetar al asociatiei care
va avea loc in Germania la inceputul
lunii iulie.

Ne face o deosebitã plãcere ºi
onoare sã menþionãm cã preºedintele
Asociaþiei Exploratorilor Spaþiului este
singurul român care a zburat în spaþiu,
dl. Dumitru-Dorin Prunariu.

Asociaþia grupeazã în rândul ei
astronauþi ºi cosmonauþi care au fãcut
parte de-a lungul anilor din diverse
misiuni spaþiale, sau care se aflã chiar
acum în cosmos. Este necesar sã facem
o micã precizare: astronaut este
termenul folosit pentru cei care s-au
pregãtit ºi au zburat în Cosmos în
cadrul programelor spaþiale americane, iar
cosmonaut este folosit pentru cei care s-au pregãtit
ºi au zburat în Cosmos în cadrul programelor
spaþiale sovietice sau ruse, mai de curând. Asociaþia
Exploratorilor Spaþiului (ASE) este o organizaþie
internaþionalã neguvernamentalã, independentã,
fondatã în 1985, în timpul rãzboiului rece, de 25 de
astronauþi ºi cosmonauþi din 13 þãri, printre care ºi

cosmonautul român Dr.Ing. Dumitru-Dorin
Prunariu ºi primul cosmonaut german, Dr. Sigmund
Jähn. Particularitatea membrilor ASE este cã toþi
aceºtia au vãzut Pãmântul de pe orbitã. Ei
împãrtãºesc aceastã experienþã foarte specialã ºi
promoveazã cooperarea internaþionalã ºi de
explorare a spaþiului. ASE aduce expertiza
astronauþilor ºi cosmonauþilor din întreaga lume în
proiectele acesteia, constituie un forum profesional
al celor care au zburat în cosmos ºi contribuie la
atragerea tineretului spre ºtiinþã ºi tehnologie.
Asociaþia are constituite câteva comitete de lucru ºi

promoveazã unele proiecte cu impact asupra
societãþii: de exemplu, unul dintre proiecte este
denumit „Fereastrã spre Pãmânt“ ºi constã dintr-un
program pentru calculator, care aduce imaginea
realã a Pãmântului înregistratã de la bordul Staþiei
Cosmice Internaþionale (ISS), pe fiecare
computer care are implementat programul
respectiv. În plus, astronauþii ºi cosmonauþii au
consiliat organizaþii internaþionale pe teme precum
ameninþare Pãmântului de cãtre asteroizi ºi comete
care trec prin apropierea sa (NEO). În acest an, al
26-lea Congres Planetar al ASE se va desfãºura
sub sloganul „Cetãþenii Spaþiului - Managerii
Pãmântului” ºi va fi gãzduit de Köln, Aachen ºi
Bonn între 1-5 iulie. În prezent, ASE uneºte
aproximativ 400 de specialiºti care au zburat în
cosmos din 35 de þãri. Asociaþia are deja patru
filiale, cea americanã, cea rusã, cea europeanã,
condusã tot de cosmonautul roman ºi cea asiaticã. 

Ionela van Rees Zota ºi Nick Langa
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Noi iertãm, dar nu uitãm!
Am ascultat cu stupoare azi, pe un post de

televiziune, rãspunsurile ºefilor politici
U.D.M.R. ºi ambasadorului Ungariei la
Bucureºti.

Nu ºtiam cã un ambasador se poate pronunþa
asupra schimbãrii unui articol din Constituþia þãrii unde este acreditat.

Mi-a plãcut, însã, reacþia rapidã, promtã ºi care a dovedit cã mai avem
demnitate naþionalã. a Primului-Ministru, dl.Victor Ponta. 

A fost pentru prima datã când un guvern român nu a mai cedat unui
ºantaj politic!

Nu aº fi scris azi dacã aceste ieºiri isterice ale unor lideri care trãiesc,
prin limbaj ºi comportament, într-o perioadã neagrã pentru românii din
Transilvania nu ar fi trezit în mine amintiri dureroase.

Mama mea este refugiatã din Ardealul de Nord. Avea 7 ani când,
împreunã cu bunica mea, o sorã de 4 ani ºi un frate de 3 ani, au fugit de la
Dej la Câmpia-Turzii, prin ploaie, pe jos, prin pãduri, doar cu hainele de pe
ei, o umbrelã ºi un bidon emailat pentru apã.

Într-un reportaj cutremurãtor difuzat anul trecut, cu supravieþuitori ai
masacrelor de la Oarba de Mureº, un supravieþuitor a spus, cu lacrimi în
ochi ºi durere în suflet: Noi iertãm, dar nu uitãm!

Sora lui, gravidã, a fost omorâtã sub ochii lui, iar pruncul nenãscut, scos
din burta despicatã a mamei ºi înfipt în baionetã…!

Nu am nimic cu maghiarii din România ºi nu cred cã iredentismul ºi
ideile revanºarde îi caracterizeazã pe toþi maghiarii din România.

România este un exemplu de drept acordat minoritãþilor: reprezentare
în Parlament, ºcoalã în limba maternã, folosirea limbii materne în
administraþia publicã, în zonele cu populaþie majoritarã de etnie maghiarã.

Asta înseamnã în opinia unor anumiþi politicieni “sufocare”, “lipsa
manifestãrii identitãþii maghiare”.

Dar morþii nostri de la Ip, Trãznea, Moisei, Oarba de Mureº, Reghin îi
plânge cineva…? Îmi amintesc de anii ’70, când Willy Brandt, cancelar
federal al Germaniei, a îngenunchiat ºi ºi-a cerut scuze pentru crimele
comise nu numai împotriva evreilor, dar ºi a umanitãþii. Acest gest i-a adus
respectul lumii întregi.

Am vãzut acum câþiva ani un documentar produs în Ungaria,
“Trianon”. Acest documentar a fost scos inclusiv de pe grila “DunaTv” ºi
interzis din cauzã cã a fost considerat de statul ungar ca fiind iredentist,
ºovin ºi extremist. Dar acest documentar a fost difuzat pe TVR!?

Ceea ce m-a surprins vizionându-l a fost urmãtorul aspect: maghiarii
din România nu au fost expulzaþi din casele lor, dupã al doilea rãzboi
mondial, aºa cum s-a întâmplat în alte þãri unde exista minoritate maghiarã.

Respect maghiarul, secuiul, sasul, ºvabul, rromul, evreul, dar cer sã fiu
ºi eu respectat ca român!

Lupta unui partid pentru un vot necesar pentru alegerile din Ungaria nu
trebuie sã semene ura nu numai în Ungaria, dar mai cu seamã în România.

Iar toþi trebuie sã înþeleagã un lucru:Tricolorul este sfânt!
Azi am trãit sentimentul cã o formã de discriminare pozitivã practicatã

în România ultimilor 20 de ani se apropie de un binemeritat apus.
Iredentismul, ºovinismul nu pot rezolva problemele economice ale unei

regiuni. Iar schimbarea articolului 1 din Constituþia României se poate face
doar de cãtre Poporul Român, compus din toate naþionalitãþile care trãiesc
pe aceste plaiuri!

Cu permisiunea dumneavoastrã, voi cita un mare umanist, care nu a
fost român:

„Domnii din Dieta de la Cluj voiesc sã vadã nãscutã o limbã de
cancelarie. A declara o limbã drept limbã oficialã a þãrii, nu e nevoie. Cãci
noi avem deja o limbã a þãrii. Nu este limba germanã, dar nici cea
maghiarã, ci este limba valahilor. Oricât ne-am suci ºi ne-am învârti noi,
naþiunile reprezentate în Dietã, nu putem schimba nimic. Aceasta este
realitatea care nu poate fi contestatã. De îndatã ce se întâlnesc doi cetãþeni
de naþionalitãþi diferite ºi niciunul nu cunoaºte limba celuilalt, limba
valahilor le slujeºte de tãlmãci.”

Acest umanist, considerat cel mai de seamã discipol al lui Pestalozzi,
era Stephan Ludwig Roth ºi citatul de mai sus face parte din “Rãzboiul
limbilor în Transilvania” (Der Sprachenkampf in Siebenbürgen), scrisã ca
replicã atunci când Dieta de la Cluj era preocupatã de legiferarea limbii
maghiare ca limbã oficialã de stat în Transilvania.

Dar sunt ferm convins cã dupã un binevenit duº rece, propovãduitorii
urii, separaþiei teritoriale  pe criterii entice vor înþelege cã trãim alte vremuri
ºi odatã cu intrarea în spaþiul Schengen graniþele pe care le viseazã ei nu
existã decât în mintea lor bolnavã.

Nick Langa

EEDDIITTOORRIIAALLCongresul  planetar  al
Asociaþiei  Exploratorilor

Spaþiului  (ASE)

În preajma zilei de 8 Martie
presa abundã în articole care
preamãresc femeia ºi dezvoltã
tot felul de subiecte despre
feminism ºi feminitate. Toate
bune ºi frumoase, laudele aduse
femeii – unele sincere, altele
expuse cu maliþiozitate, eseurile
pe aceastã temã, studiile de
psihologie ºi medicinã, creaþiile
poeþilor ºi  a autorilor de
romane, au încercat - din
timpuri strãvechi  -  sã ofere un
rãspuns  întrebarea: „Ce este
femeia?”.  Dar nu prea au
reuºit!

Existã o bibliografie imensã
referitoare la acest subiect ºi nu
este cazul sã o amintesc acum.
Ce voi face însã, este sã ofer
femeilor care doresc sã se simtã
ºi sã arate fabulos câteva sfaturi

pe care le-am cules dintr-un
ghid scris de Laurie Erdman,
intitulat „ 5 Sfaturi pentru a
ajunge de la obosealã la o
energie fabuloasã”. Citind
paginile scrise de Laurie
Erdman, mi-am imaginat cã voi
da peste niºte sfaturi greu de
urmat care implicã o serioasã
disciplinã mentalã ºi alimentarã.
Spre marea mea surprizã,
autoarea textului a elaborat un
set de sfaturi accesibile precum:

Stabileºte-þi o dietã bazatã
pe verdeþuri,

Respirã adânc în mod
regulat,

Hidrateazã-þi celulele ºi bea
cât mai multã apã,

Obiºnuieºte-te sã faci sport,
danseazã, plimbã-te ºi fã
miºcare în fiecare zi,

Renunþã la dulciuri sau
limiteazã cantitatea de
alimentele care conþin zahãr.

Pare incredibil de simplu,
nu-i aºa? Sunt sfaturi uºor de
urmat,  pe care avem impresia
cã le cunoaºtem deja. Cu toate
acestea ne este greu sã le
aplicãm fiindcã existã în fiecare
din noi o rezistenþã naturalã faþã
de orice schimbare. În plus,
intervin aici comoditatea, lipsa
de timp, existenþa altor
prioritãþi. Sper însã cã nu veþi
ignora aceste sfaturi, aparent
banale ºi uºor de urmat, ºi veþi
alege sã trãþi sãnãtos, savurând
energia  care emanã zilnic din
sufletul, mintea ºi trupul vostru
de femei care aratã ºi se simt
fabulos.

Liliana Moldovan

Femeilor care doresc
sã se simtã fabulos 



Ieri  3 Februarie 2013 , la Biserica Ortodoxã
Românã din Nürnberg a avut loc o acþiune a
Asociaþiei Dacia e.V., donarea cãtre  parohia
ortodoxã românã  din Nürnberg de manuale ºi

rechizite ºcolare destinate copiilor români.
Donaþia s-a realizat cu sprijinul domnului Cristian
David, Ministrul pentru Românii de Pretutindeni.

De asemenea, o altã parte a donaþiei va
parveni copiilor din cadrul Asociaþiei DACIA e.V.
din  Nürnberg. Micuþii „ºcolari” români vor primi
aceste daruri în data de 1 Martie a.c.

Este un pas înainte ºi o continuare a campaniei
„Nu lãsaþi limba românã sã moarã!“ iniþiatã de
Asociaþia Dacia e.v
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În data de 28 ianuarie 2013, la Camera de
Comerþ ºi Industrie din Râmnicu Vâlcea , a avut
loc întâlnirea delegaþiei Agenþiei de Presã “Aºii
Români” din Nürnberg (d-na Ionela van Rees
Zota, director, dl. Nick Langa , redactor ºef
adjunct ºi dl. Sever Diculescu, analist
economic) cu  Primarul oraºului Râmnicu
Vâlcea , dl. Emilian Frâncu, dl. Adrian
Panduraºu, consilier local, dl. Valentin Cismaru,
Preºedintele Camerei de Comerþ ºi Industrie din
Râmnicu Vâlcea ºi oameni de afaceri locali. 

Tema discuþiilor a fost pregãtirea unui
simpozion al oamenilor de afaceri români ºi
germani, cu titlul “Oportunitãþi de afaceri în
zona metropolitanã Râmnicu Vâlcea”. Din
discuþiile purtate a reieºit dorinþa factorilor de
decizie locali, a mediului de afaceri vâlcean de
a gãsi cãile de dialog necesare unui posibil
parteneriat economic ºi cultural între mediul de
afaceri sãsesc ºi german din zona Nürnberg ºi
zona metropolitanã Râmnicu Vâlcea. Existã
deschidere din partea ambelor pãrþi, iar acest

simpozion va permite oamenilor de afaceri
germani posibilitatea cunoaºterii ºi aprecierii la
adevãrata valoare a potenþialului economic,
turistic ºi cultural al zonei. Aºa cum spunea si
dl.Primar Emilian Frâncu, “aceste întâlniri vor fi
“o pistã de lansare” pentru crearea de noi locuri
de muncã”. În perioada 13-17 februarie 2013, o
delegaþie vâlceanã condusã de dl. Valentin
Cismaru, Preºedintele Camerei de Comerþ ºi
Industrie din Râmnicu Vâlcea va participa la cel
mai mare târg de produse bio, “BioFach”, de la
Nürnberg. În acest an, România a fost
desemnatã “Þara Anului” la “BioFach”, prilej
cu care standul României se va bucura de o
atenþie sporitã atât din partea organizatorilor ºi
participanþilor, dar ºi din partea miilor de
vizitatori care vor vizita acest târg.

Este un pas important care se înscrie în tema
discuþiilor avute de dl. Ministru de Externe Titus
Corlãþean cu Ministrul Federal de Externe
german, dl. Guido Westerwelle, la München, în
data de 2 februarie 2013, cu ocazia celei de-a

49-a ediþii a Conferinþei de Securitate.
Ministrul Corlãþean a subliniat faptul cã

autoritãþile române acordã o atenþie crescutã
consolidãrii relaþiilor cu landurile federale
germane ºi creãrii de parteneriate cu autoritãþile
centrale ºi locale din Germania, în domenii

economice prioritare, precum: cercetare,
inovaþie, infrastructurã, protecþia mediului,
agriculturã. Vom reveni cu amãnunte cu ocazia
deschiderii “BioFach” ºi declaraþii ale
participanþilor ºi vizitatorilor români. 

Redacþia  A.R.

Dialog  pe  probleme  economice  româno-ggerman
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Preºedintele Comisiei Europene, Jose
Durao Barroso: „Libertatea presei e
sacrosanctã. Nu avem absolut nicio intenþie sã
propunem reglementarea presei ºi am fi primii
care ar condamna orice fel de atac împotriva
ziariºtilor. Dar, în acelaºi timp, trebuie sã ne
exprimãm îngrijorarea când ni se aduc la
cunoºtinþã campanii orchestrate împotriva
independenþei justiþiei. Am primit plângeri din
partea Curþii Constituþionale ºi Consiliul
Superior al Magistraturii în legãturã cu
campanii orchetrate în presã împotriva
independenþei magistraþilor. Avem datoria sã
recunoaºtem cã aceasta este o
problemã ºi cã trebuie fãcuþi paºi
pentru a rezolva aceastã problemã.
Primim aceste plângeri nu numai din
partea CCR ºi CSM, ci ºi din partea multor
organizaþii ºi indivizi, care ne spun despre
aceastã problemã”. Asta spune Barroso despre
presa din România. Sã vã spun cã în Grecia
jurnaliºtii „se solidarizeazã” în aceeaºi zi cu
greviºtii, astfel cã ajungi sã stai în Atena, dar
sã afli ce se întâmplã în centrul oraºului de la
canalele strãine?! E bine?!

Se mai spune cã presa face linºaj mediatic,
asta ori de câte ori nu e de acord cu Puterea, cã
e subiectivã ºi manipuleazã, atunci când iarãºi
nu e de acord cu Puterea, cã minte ºi
exagereazã, mereu când nu e de acord cu
Puterea. Presa însã este formatã din oameni,
iar ei sunt mai buni sau mai rãi, au simpatii ºi
antipatii, au contracte de publicitate de ici ºi de
colo. Dincolo de presã...existã fiecare ziarist în
parte. Sã coborâm deci totul la nivel
individual. 

„Nimeni nu este mai presus de lege”, aºa
nu zicem?! ªi totuºi, preºedintele þãrii, Traian
Bãsescu, este. Are superimunitate. Între timp
Dosarul Flota se prescrie, nu stagneazã, aºa
cum ar trebui. Ba din contrã, s-a mai fãcut o
expertizã ºi s-a ataºat la dosar cã prejudiciul e
zero. Flota nu mai e, dar nici nu-i vreo
problemã! E bine?! Nu vreau sã vorbesc însã
de preºedinte, nu doar despre asta e vorba. El
este un personaj, un nume. Presa opozantã lui
Traian Bãsescu asta spune. 

Presa opozantã oricãrui om politic cu o
funcþie importantã în orice stat....spune ceva.

Acel ceva nu trebuie verificat? Se spunea cã
Adrian Nãstase are patru case. Presa opozantã
lui spunea asta, în acele timpuri. ªi atunci s-a
vorbit despre linºaj mediatic. Acum se pare cã
Victor Ponta încearcã sã-l înlãture pe Bãsescu,
oferindu-i însã imunitatea pe viaþã. La schimb
ar fi ca preºedintele sã plece mai devreme,
mãcar cu câteva luni, astfel ca alegerile
eurparlamentare sã aibã loc în apropierea
prezidenþialelor anticipate. De ce? Cine i-a
spus domnului Ponta cã electorii USL ar dori
asta, ar accepta asta? 

La Ponta observ, în fiecare zi, cã face tot
ce poate „ca sã fie bine, ca sã nu fie rãu”,
vorba lui Gheorghe Hagi. ªi iar întreb: de ce?
I-a spus cineva cã ar fi de acord sã-l vadã
scãpat pe Bãsescu, (asta dacã e vinovat, ceea
ce doar justiþia poate decide)...cu preþul a
câteva luni? Nu-i cam puþin, nu-i un târg cam

prost? Nu-i mai corect ca fie sã plece repede-
repede, acum, cã de-aia, cã aºa au vrut
votanþii....ºi poate sã-ºi ia ceva imunitate, fie
sã stea fix pânã la sfârºit de mandat, sã-ºi facã
omul mendrele pânã la capãt...ºi vorbim
dupã? Nu-i mai bine aºa, mai corect, adicã?!
Eu nu vreau ca preºedintele þãrii mele sã fie
nici acuzat degeaba, dar nici salvat. Justiþia se
plânge de presiuni. Ele sunt normale: cineva
spune adevãrul, iar altcineva minte, Justiþia
fiind la mijloc. Nu existã presiune mediaticã
în România, cu adevãrat. Doar se deschid
aiurea dosare miniºtrilor, asta ca sã avem

iluzia de Guvern instabil. ªi doar
se poartã negocieri cum sã iasã
basma curatã toþi. E un ºantaj, nu
un linºaj mediatic. Cât despre

libertatea presei...ea existã, n-o îngrãdeºte nici
mãcar Barroso, oricât ar încerca. E chestie de
subiectivism apoi. Problema e cã noi,
cetãþenii, nu vom afla adevãrul decât parþial ºi,
totdeauna, prea târziu. Cât despre
independenþa Justiþiei în România...ei bine,
asta chiar e o glumã bunã! Presiunea asupra
Justiþiei provine din faptul cã ei nu fac
dreptate, ci pur ºi simplu fac jocuri sau sunt
forþaþi sã facã cãrþile într-un anume fel. Ce ne
tot învârtim în jurul cozii? Ce-i aia imunitate
ºi superimunitate? Fraza se referã la declaraþii
politice, nu la fapte cu iz penal. Nu e vorba
nici de independenþã, nici de presiuni deci, ci
doar de rãspunsul pe care fiecare dintre noi îl
dã întrebãrii, cã enunþ nu mai e de mulþi ani:
„Într-adevãr...nimeni nu-i mai presus de
Lege?”

Ioana Diaconu

Cupon de comandã
“Im Weltraum - Jenseits der Zeit”
“Outer Space - Beyond Time” - CD

12 Euro + Transport

Cupon de comandã
“Comori Transilvane” - 4 DVD

(subtitrate în germanã ºi englezã)
22,99 Euro + Transport

O glumã bunã!DONAÞIE



Continuare din numãrul trecut

Printre cei interesaþi de ideile
savantului transilvãnean se numãra
ºi un tânãr adolescent, Werhner von
Braun, care peste ani îi va deveni
discipol ºi coleg. În 1925, familia
tânãrului Oberth se mutã la Mediaº,
la început pe strada 8 Mai, iar mai
târziu în clãdirea care adãposteºte
astãzi casa memorialã.

Pentru Hermann Oberth,
Mediaºul era locul ideal pentru
continuarea cercetãrilor sale, aici
luând fiinþã în 1921 “ªcoala de
meseriaºi militari ai aeronauticii”.

Tânãrul profesor îºi începe
activitatea la gimnaziul Stephan
Ludwig Roth, instituþie ce purta ºi
poartã numele vestitului umanist,
pedagog ºi revoluþionar paºoptist,
urmând sã predea matematica,
fizica ºi chimia. Ca urmare a

creºterii prestigiului sãu în lumea
ºtiinþificã, în 1927, revista “Die
Rakete”, apãrutã la Breslau, îi
consacrã un articol. Anul 1928 este
un an al realizãrilor, atât
ºtiinþifice,cât ºi personale.

În februarie este gata cartea sa
de cãpãtâi, “Cãile navigaþiei
spaþiale”, despre care Robert
Esnault-Pelterie spunea cã este
“Biblia astronauticii”, fiind
premiatã, în 1929, cu Premiul REP-
Hirsch, oferit de cãtre Societatea
Astronomicã Francezã.

Într-o bunã zi, îi soseºte o
scrisoare de la Berlin, prin care era
înºtiinþat de cãtre actriþa ºi
scenarista Thea von Harbou ºi soþul
sãu, celebrul regizor de film Fritz
Lang cã îi doresc colaborarea, în
calitate de consultant, la realizarea
filmului “Femeia pe Lunã”.

Oberth acceptã propunerea ºi

pleacã în iulie la Berlin.Aici, la
atelierele studiourilor de film UFA,
construieºte racheta pentru film.

Neputând face singur acest
proiect, Hermann Oberth dã un
anunþ în ziar, gãsind 2 ingineri,
urmaþi mai târziu ºi de câþiva
studenþi ai Institutului Politehnic,
printre care ºi Wernher von Braun.

În timp ce elabora camera de
ardere a rachetei, folosind benzinã
ºi oxigen lichid, are loc o explozie,
Oberth fiind rãnit, având un timpan
spart, ochiul drept lezat ºi
rãmânând cu un ºoc nervos.

Dar accidentul suferit îl va ajuta
sã înþeleagã un fenomen important
din procesul arderii, autoruperea
picãturilor. La 2 sãptãmâni dupã
accident, intra în funcþiune ajutajul
de scindare a lui Oberth, urmat, la o
sãptãmânã, de motorul conic,
primul motor cu combustibil lichid.

Obosit, cu un asistent risipitor,
nepriceput în afaceri ºi plãtind
costurile semnãrii unui contract
pãgubos de construcþie a rachetei,
hotãrãºte sã revinã la Mediaº.

Otto Folberth (1896-1991),
profesor la Liceul “Stephan
Ludwig Roth” descrie cum nu se
poate mai bine revenirea lui Oberth
acasã: “ Sãrac cum a plecat în urmã
cu un an ºi jumãtate, tot aºa s-a
intors înapoi la noi. Mai bogat doar
în experienþe ºi deziluzii.”

Poate tristeþea unei reîntoarceri
cu gust amar i-a fost alinatã de
ultimul sãu copil, Adolf, nãscut în
decembrie 1928, pe când se afla la
Berlin ºi de numirea în funcþia de
Preºedinte al Ligii pentru navigaþie
spaþialã, de la Berlin.

Reîntors în atmosfera caldã ºi
primitoare a familiei, Oberth pune
pe hârtie ºi breveteazã la Bucureºti
fenomenul descoperit el la Berlin,
autoruperea picãturilor ºi ajutajul
motorului de rachetã, sub titlul
“Procedeu ºi dispozitiv de
combustie rapidã”. În 1932 preia
orele de atelier de la gimnaziul
Stephan Ludwig Roth, conducând,
de aici înainte, lãcãtuºeria ºi
atelierul de electrotehnicã.

În octombrie 1932 publicã în
revista românã “Natura” articolul

“Zborul rachetelor ºi zborul în vid”,
articol în care scrie ºi Propoziþia
rãmasã celebrã : “Nu mai suntem
dispuºi sã acceptãm graniþele
atmosferei terestre drept graniþe ale
existenþei umane”.

Cu prilejul unei ºederi la
Bucuresti, unde era invitat sã þinã 2
conferinþe, una în limba germanã,
ºi una în limba românã, este primit
în audienþã de regele Carol al II-lea.

Cum fiul ºi Principele
moºtenitor Mihai, viitorul rege
Mihai I-ul al României figura
printre elevii ªcolii de Aeronauticã
de la Mediaº, cu puþin
noroc,neobositul profesor obþine
permisiunea sã experimenteze în
atelierele Scolii. Oberth va profita
din plin de aceastã permisiune!?

În perioada 1932-1935, Oberth
construieºte mai multe modele de
rachete experimentale, câteva fiind
ºi lansate. Aici proiecteazã o rache-
tã cu combustibil solid, pe bazã de
nitrat de amoniu, aptã de zbor.

Anul 1935 reprezintã un an de

referinþã pentru Mediaº, acesta
devenind unul dintre primele oraºe
de unde s-a lansat o rachetã cu
combustibil lichid.

Într-o scrisoare din 1948,
adresatã prietenului ºi apãrãtorului
sãu de o viaþã, Willy Ley (1906-
1969), Hermann Oberth mãrtu-
riseºte: “… în anul 1935, am reuºit
într-adevãr sã lansez primele
rachete cu combustibil lichid”.

În 1938, familia Oberth s-a
mutat din Meaº. Mai întâi s-a mutat
la Viena, apoi la Colegiul Dresda,
ajungând în final la Peenemünde,
unde Wernher von Braun
construise deja racheta V2.

La sfârºitul rãzboiului, Her-
mann Oberth lucra la complexul
WASAG, de lângã Wittenberg, la
rachete cu combustibil solid, pentru
apãrare aerianã. Dupã terminarea
rãzboiului ºi-a mutat familia la
Feucht, lângã Nürnberg.

În 1948, lucra în calitate de
consultant independent ºi scriitor în
Elveþia. În 1950, a încheiat în Italia
munca pe care o începuse la
WASAG. În 1953, s-a întors la
Feucht pentru publicarea cãrþii sale
“Omul în spaþiu”, în care descria
ideile sale legate de un reflector
spaþial, o staþie spaþialã, o navã

spaþialã electricã ºi costume de
cosmonaut.

Între timp Wernher von Braun
fondase un institut pentru explorare
spaþialã în Statele Unite ale
Americii, la Huntsville, Alabama,
unde i s-a alãturat ºi Hermann
Oberth. Aici Hermann Oberth a
fost implicat într-un studiu numit
“Dezvoltarea tehnologiei spaþiale
în urmãtorii zece ani”. La sfârºitul
lui 1958, Hermann Oberth, din nou
în Feucht, a gãsit timpul sã îºi punã
pe hârtie ºi sã publice gândurile sale
legate de posibilitãþile tehnologice
ale unui vehicul lunar, o catapultã
lunarã, un elicopter , un avion
silenþios ºi altele. În anul 1960, a
lucrat la Convair, în calitate de
consultant ethnic, participând la
dezvoltãrea rachetelor Atlas, în
Statele Unite.

Hermann Oberth s-a retras în
1962, la vârsta de 68 de ani. Criza
petrolului din 1977 l-a fãcut sã se
concentreze asupra surselor
alternative de energie, aceasta

ducând la concepþia planului unei
centrale eoliene. Principalele sale
activitãþi, dupã ce s-a retras, au fost
însã legate de filosofie, Hermann
Oberth scriind niºte cãrþi legate de
acest subiect.

Încã din timpul vieþii sale, în
casa în care locuia, la Feucht, a fost
fondat Muzeul Spaþial Hermann
Oberth, unde cercetãrile sale ºi
rezultatele acestora au fost ºi sunt
disponibile publicului. Societatea
Hermann Oberth, pe de altã parte,
aduce laolaltã oameni de ºtiinþã,
cercetãtori ºi astronauþi
(cosmonauþi) din toatã lumea
pentru a-i continua opera.

Omul Oberth poate fi judecat
sau apãrat, blamat sau iubit, dar
ceea ce a lãsat în urma sa, rezultat al
cercetãrilor sale neobosite ºi minþii
sale iscoditoare, rãmâne scris
pentru eternitate ca o paginã de
glorie în istoria cuceririi spaþiului
cosmic. Dr. Wernher von Braun
(1912-1977) spunea: ”Eu însumi îi
datorez atât steaua mea
cãlãuzitoare în viaþã, cât ºi primul
contact cu aspectele teoretice ºi
practice ale tehnicii rachetelor ºi
zborului spaþial”.

Nick Langa

Hermann Oberth – Pãrintele navigaþiei spaþiale (II)
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- Domnule profesor, dacã ar fi, acum, sã
vã alegeþi o altã specializare, alta decât
otorinolaringologie, ce opþiuni aþi avea,
þinând cont de evoluþia medicinii, de
noile descoperiri  tehnologice?  
- Nu mã vãd în alta specialitate. Iar ORL-ul

este una dintre  specialitãtile care s-au dezvoltat
ºi au beneficiat de evoluþia tehnologicã. Aº
aminti explorãrile senzoriale, neuronavigaþia
sau chirurgia minim invazivã.

- Cum e vãzutã otorinolaringologia
româneascã  în strãinãtate? 
- Suntem câtiva temerari care ne-am

încãpãþanat sã arãtãm cã se face ORL de calitate
în România. Cã suntem performanþi, talentaþi ºi
discutãm la acelaºi nivel cu colegii din toatã
lumea. Cã avem tineri dornici de performanþe
profesionale, uºor adaptabili ºi disponibili de a
fi modelaþi profesional într-un sistem medical
logic ºi performant. In rest, “pãstrãm” inerþii ale
originalitãþii româneºti, pãreri personale sau
idei ciudate care pentru lumea ºtiinþificã
internaþionalã nu înseamnã nimic. ªi aºa,
rãmânem doar câþiva prezenþi la manifestãrile
importante ale specialitãþii sau cooptaþi în
comitete executive sau foruri decizionale ale
Societãþilor ªtiinþifice Internaþionale.

- În ultimii  20 de ani,  clinicile din
strãinãtate  ºi-au deschis larg porþile
pentru medicii români.  De ce lucraþi,
domnule profesor, în România?
- Am sperat cã se vor schimba multe în þara

asta. Inclusiv medicina ºi sistemul medical.
Împreunã cu alþi colegi din generaþia mea,
ºcoliþi, ani buni, în clinici din strãinãtate ºi cu o
valoare profesionalã recunoscutã internaþional,
am continuat sã batem la uºi adesea închise, sã
convingem politicieni sau investitori ºi sã
încercãm sã dãm o ºansã semenilor noºtri.
Acum. continuãm, dar trãim cu idea cã
donquijotismul  nu este apanajul vremurilor
actuale în România.

- Faceþi parte din mai multe societãþi
ºtiinþifice naþionale ºi  internaþionale,
aveþi funcþii de conducere.  Care sunt
criteriile  pentru a accede în asemenea
organizaþii profesionale?
- Cred cã doar valoarea profesionalã

doveditã, seriozitatea, capacitatea de a avea un
limbaj comun cu lumea ºtiinþificã internaþionalã
ºi posibilitatea de a stabili ºi un dialog
extraprofesional  cu colegii din areale culturale
ºi filozofice atât de diverse.

- V-aº ruga, sã ne vorbiþi despre
parteriatele, colaborãrile pe care le aveþi
cu organizaþii profesionale ºi  clinici din
strãinãtate, ºi cum se regãseºte acest tip
de colaborare în actul medical
românesc?
- Avem parteneriate cu universitãti din SUA

ºi Europa. Dezvoltãm acum parteneriatul de

cercetare cu China ºi avem permanent contacte
cu colegi de pe toate continentele. Vorbesc de
studii de cercetare, studii clinice, dar ºi de
congrese internaþionale sau cursuri de
perfecþionare ºi workshopuri. Aceste
parteneriate sunt vizibile în ceea ce reuºim noi
sã transmitem colegilor din România, la
manifestãrile ºtiinþifice pe care le organizãm în
þarã, în Revista Societãþii Române de Rinologie,
pe care o conduc, sau prin facilitarea participãrii
acestora la congrese internationale: taxe reduse,
posibilitatea de a înregistra lucrãri pentru a fi
prezentate etc.. 

Afecþiunile Mileniului Trei

- Care sunt cele mai frecvente afecþiuni
ORL ºi care sunt zonele, þãrile  în care
acestea sunt  mai rãspândite?
- Rinosinuzitele cronice, ca peste tot în lume,

sunt cele mai frecvente ºi în România. Tumorile
maligne sunt în creºtere procentualã în România
ºi þãrile în curs de dezvoltare sau slab dezvoltate.
Nu în ultimul rând, preocupãrile pentru
reabilitarea funcþionalã (auditivã, vocalã a
deglutiþiei etc) au devenit prioritare pentru ORL-
ul Mileniului Trei.

- Domnule profesor, în ce mãsurã, aerul
condiþionat,  poluarea, schimbãrile clima-
tice, fumatul, contribuie la afecþiunile
ORL?
- Mi-aº permite sã spun cã sunt  esenþiale.

Sunt factori etiologici esenþiali în toate afecþiunile
infecto-inflamatorii ºi tumorale ale cãilor aero-
digestive superioare. 

- Care sunt progresele înregistrate, în ulti-
mii  ani, în domeniul otorinolaringologiei?
- Aºa cum aminteam ºi mai devreme,

chirurgia endoscopica a ajuns la o dezvoltare
fantastica. Regiuni precum baza craniului,
clivusul, fosa cerebral mijlocie ºi posterioarã,
orbita, caile lacrimale, spaþiile profunde sunt
abordate acum transnazal. Neuronavigaþia
completeazã un act chirurgical de mare fineþe în
regiuni cu vascularizaþie ºi inervaþie bogatã ºi
esenþialã pentru sistemul senzorial ºi senzitiv al
zonei. Traheea ºi esofagul sunt ºi ele abordate
endoscopic, iar reabilitarea funcþionalã este acum
perfecþionatã astfel încât aceºti pacienþi sã poata fi
integraþi social ºi profesional.

- V-aº ruga, domnule profesor, sã vã referiþi
ºi la  beneficiile aduse de dezvoltarea
cercetãrii genetice în disciplina ORL ?
- Constatãm cã in toate afecþiunile existã ºi un

determinism genetic. ªi nu mã refer doar la
sindroamele malformative. Dar ºi la tumori sau
chiar inflamaþii ºi boli imunologice. Pentru noi, în
România, este viitorul. desi unii îl neagã ºi
viseazã doar la chirurgie. Pentru colegii nord-
americani ºi asiatici aº îndrãzni sã spun cã
reprezintã prezentul.

- Transplantul de cord, de ficat, nu mai
reprezintã o problemã pentru medicina
româneascã. Pe când un transplant de
organ în domeniul ORL?
- Transplantul de laringe are de rezolvat o

singurã problemã: inervaþia. Restul este deja
efectuat în numeroase centre experimentale.
Transplantul de faþã a fost efectuat, aºa ca suntem
aproape.

- Din câte cunosc, în România functioneazã
un aparat unic: instalaþia electronicã de
neuronavigaþie. Unde se gãseºte acest
aparat, la ce se foloseºte ºi care este costul
pe care un pacient ar trebui sã-l suporte
pentru a beneficia de asemenea servicii
medicale?
- Aparatul invocat nu mai este unic în acest

moment, dar este extrem de util în chirurgia
rinosinuzalã ºi a bazei craniului, orbitei ºi spaþiilor
profunde cranio-faciale. În Clinica pe care o
conduc, aparatul a fost donat de un investitor
privat ºi de el pot beneficia gratuit toþi pacienþii.
În vâltoarea României de acum, unde unica
valoare este bogãþia, mai sunt ºi oameni, suflete
nobile care gândesc la pacienþii fãrã posibilitãþi
financiare carea au, ºi ei, dreptul la un tratament
de calitate.

Chirurgia roboticã în ORL

- Când credeþi cã vom putea vorbi despre
chirugia roboticã ORL, în România?
- Curând, pentru cã aparatura existã.

Indicaþiile sunt, însã, limitate la tumorile faringelui
ºi bazei limbii.

- În 1998, tatãl dumneavoastrã, prof dr
Dorin Sarafoleanu, a înfiinþat clinica
privatã ORL care îi poartã numele.  Cu ce
se deosebeºte Clinica Sarafoleanu, de alte
clinici ORL din România?
- Este construitã ºi dezvoltatã pe principii

solide atât medicale, cat si morale. Se urmãreºte
un act medical de calitate, investigaþii moderne
recomandate cu responsabilitate ºi o motivaþie
medicalã clarã. Apoi, ideea cã ea se adreseazã
tuturor pacienþilor nu doar celor cu venituri mari.
Este un proiect pe termen lung care se dezvoltã
constant ºi care trebuie sã respecte un blazon
construit de tatãl meu prin muncã, sacrificii ºi
valoare.

- Credeþi cã otorinolaringologia româ-
neascã are potenþialul uman ºi material
necesar pentru dezvoltarea turismului
medical în România? Ce motivaþie ar avea
cetãþenii de peste hotare sã apeleze la
serviciile ORL din România?  
- Potenþial uman existã. În unele situaþii, ºi cel

material. Acesta s-ar dezvolta rapid în contextul
demarãrii acestui tip de servicii de sãnãtate.
Motivaþia strãinilor ar fi un act medical de bunã
calitate la preþuri mai mici ºi ideea cã încã mai pot
descoperi profesioniºti, dar ºi frumuseþi naturale

într-o þarã atât de prost promovatã ºi cunoscutã
doar pentru aspecte sociale negative.

- Printre cititorii acestui interviu, vor fi ºi
persoane care ar dori sã ºtie dacã este bine
sau nu sã ne grãbim cu scoaterea
amigdalelor, în special la copii. Care este
sfatul doctorului Codruþ Sarafoleanu,
privitor la necesitatea unei asemenea
intervenþii chirugicale?
- Nu este bine sã ne grãbim. Existã criterii

standard, dar fiecare pacient are un context clinic,
paraclinic, evolutiv ºi socio-profesional particular.
Existã chirurgia LASER ºi cu radiofrecvenþã care
rezolvã multe cazuri ce anterior trebuiau rezolvate
radical, dar existã ºi riscuri ale complicaþiilor
infecþioase la distanþã care trebuie atent cântãrite
pentru a putea pune o indicaþie corectã.  

- Domnule profesor, este adevãrat cã, dacã
ne vedem copiii palizi la faþã ºi cu cearcãne,
trebuie sã apelãm, de urgenþã, la un
cabinet  ORL? Despre ce diagnostic este
vorba ºi care este tratamentul recomandat
pentru vindecare?
- Pe lângã alte afecþiuni, precum anemiile,

hemopatiile acute sau cronice, ne putem gândi ºi la
vegetaþiile adenoide (polipii) care produc insufici-
enþã respiratorie nazalã. Urgenþa apare când
puseele infecþioase sunt foarte frecvente sau copi-
lul are complicaþii, precum otita seroasã sau otite
acute repetate, laringite recidivante, pneumonii etc.

- Care sunt afecþiunile ORL care, netratate
la timp, neglijate, se cronicizeazã ºi sunt
greu de tratat, uneori, imposibil de
vindecat?
- Uneori banalele rinosinuzite, otomastoidite

sau laringite. Dar ºi scãderile de auz la copil sau
chiar la adult, neglijate se pot agrava ºi pot
determina sechele funcþionale importante. Un
hipoacuzic poate reprezenta un balast social
pentru societate.

- Domnule profesor, este adevãrat cã,
adolescent fiind, aþi visat sã ajungeþi
regizor de film?  De ce aþi renunþat la artã,
pentru medicinã?
- Da, este adevãrat. Visul adolescenþei a fost

acela, al regiei de film sau teatru. Întâlnirea cu
mulþi monºtri sacri ai scenei româneºti m-au facut
sã înteleg cã riscul de a filma ºantiere sau de a
regiza “spectacole” cenzurate sau comandate era
foarte important la acea vreme, aºa cã dorind sã-
mi aparþin în decizii ºi demersuri am ales
medicina.

- Domnule profesor, vã muþumesc pentru
timpul acordat.
- ªi eu vã mulþumesc.

Autor: Elena Chiriþã, membrã a Uniunii
Ziariºtilor Profesioniºti din România

Interviu cu prof. dr. Codruþ Sarafoleanu, ªeful Clinicii ORL - Spitalul “Sfânta Maria”, Bucureºti

POTENÞIALUL OTORINOLARINGOLOGIEI 
• România ar putea câºtiga din turismul medical

Profesor universitar Oto-Rino-Laringologie; ªeful  Clinicii ORL -Spitalul Clinic "Sfânta Marie" din Bucureºti, ªeful Disciplinei ORL ºi Prodecan la
Facultatea de Medicinã Dentarã -UMF Carol Davila Bucureºti; ªeful Clinicii ORL Spitalul Clinic "Sfânta Maria"; Secretar General  - Societatea Românã

de Rinologie; Membru corespondent al Academiei Americane de ORL ºi Chirugie Cervico - Facialã; Coautor la trei brevete de invenþie - produse
fitoterapeutice pentru afecþiuni ORL; Recunoaºtere ºtiinþificã: Ordinul Meritul Sanitar oferit de Preºedinþia României pentru merite ºtiintifice în grad de

ofiþer, 2004; Premiu la cel de-al VII-lea Congres European de Chirurgie a bazei craniului, Fulda, Germania, 2005; Menþiune la cel de-al XVII-lea Congres
Mondial de ORL (IFOS 2002), Cairo, pentru merite ºtiinþifice; Diploma de excelenþã a Societãþii Române de Otorinolaringologie - 2010; Diploma Jubiliarã

a UMF Carol Davila Bucureºti -2010; Activitate publicisticã: Redactor - ºef al revistei  Romanian Journal of Rhinology" .
"Suntem câtiva temerari care ne-am încãpãþanat sã arãtãm cã se face ORL de calitate în România. Cã suntem performanþi, talentaþi ºi discutãm la

acelaºi nivel cu colegii din toatã lumea. Cã avem tineri dornici de performanþe profesionale, uºor adaptabili ºi disponibili de a fi modelaþi profesional
într-un sistem medical logic ºi performant. In rest, "pãstrãm" inerþii ale originalitãþii româneºti, pãreri personale sau idei ciudate care, pentru lumea

ºtiinþificã internaþionalã, nu înseamnã nimic. ªi aºa, rãmânem doar câþiva prezenþi la manifestãrile importante ale specialitãþii sau cooptaþi în comitete
executive sau foruri decizionale ale Societãþilor ªtiinþifice Internaþionale" .    



Ministerul german al Educaþiei ºi
Deutsche Telekom au înfiinþat în anul
1996 iniþiativa „ªcoli în reþea“, consi-
deratã, la vremea aceea, revoluþionarã.
Proiectul s-a încheiat în aceste zile, dar
rãmâne întrebarea: ºi-a îndeplinit el
misiunea? 

Fãrã cunoºtinþe de computer ºansele
gãsirii unui job scad vertiginos. Pe acest
fundal ºi din dorinþa de a-i familiariza pe
elevi cât mai devreme cu mediile digitale,
guvernul federal german a lansat în 1996
iniþiativa „elevi în reþea“. Acest proiect-
mamut se încheie acum, chiar dacã în
ºcolile germane existã încã deficit la
capitolul competenþã media.

Când învãþãtoarea de la o ºcoalã
catolicã din Köln îºi aduce la serviciu
notebook-ul sau iPad-ul propriu, elevii
curioºi se strâng în cerc în jurul ei.
Tehnica de ultimã orã îi atrage pe cei
mici. Din aceastã ºcoalã ea lipseºte însã,
dupã cum lipseºte din majoritatea ºcolilor
germane. Bine mãcar cã ºcoala din Köln
are în fiecare din cele 14 sãli de clasã câte
un computer racordat la internet, la care
copiii au mereu acces.

În anii 90 ai secolului trecut, situaþia
era cu mult diferitã. Internetul era ceva cu
totul nou - un tãrâm neexplorat. Din
dorinþa de a þine pasul cu mersul lumii,
Ministerul federal al Educaþiei ºi
Cercetãrii a înfiinþat în colaborare cu
Deutsche Telekom asociaþia „ªcoli în
reþea“. Misiunea asociaþiei era sã

racordeze la internet toate cele 35.000 de
ºcoli, câte existau la acea datã în
Germania.

Acest obiectiv a fost atins în anul
2001. Imediat s-a constatat însã cã nu e
de ajuns ca toate ºcolile sã aibã
computere ºi acces la internet. În lipsa
unor concepte de pedagogie media, cea
mai performantã aparaturã nu este
folositã la capacitate maximã de elevi ºi
profesori.

De aceea asociaþia „ªcoli în reþea“ a
elaborat platforme de predat ºi învãþat în
internet, precum ºi proiecte pilot de
pedagogie media. Acum, activitatea
asociaþiei ar trebui sã fie continuatã de o
acþiune concertatã între guvernul federal,

cele regionale, administraþiile locale ºi
firmele private, apreciazã experþii, fiindcã
numai aºa se va putea asigura o
continuitate. La ºcoala catolicã din Köln,
aparatura tehnicã este asiguratã ºi
întreþinutã de administraþia municipalã în
cooperare cu firme particulare. Direc--
toarea instituþiei, Barbara Sengelhoff,
exprimã recunoºtinþã pentru acest ajutor.
„Totuºi, declarã ea, când vãd cât de puþini
bani are în prezent administraþia oraºului,
încep sã mã tem cã nu vom mai primi
sprijin de îndatã ce se va strica primul
computer.“ În vremuri de crizã educaþia
ºi sãnãtatea sunt primele domenii unde se
fac economii.

Sursa: DW
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Dupã ce traficul se liniºteºte la gara
centralã din Berlin, zeci de oameni se
adunã în faþa centrului de primire pentru
înnoptãri de urgenþã, pus la dispoziþie la
subsolul clãdirii de organizaþia caritabilã
Kältehilfe („Ajutor pe timp de frig”).

Fiecare sperã sã-ºi gãseascã aici un
loc, un sac de dormit ºi o farfurie de supã
caldã. Mãcar pânã a doua zi, când trebuie
oricum sã o ia de la capãt. Uneori au
noroc. Alteori, spaþiul e supraîncãrcat.

Voluntari care vorbesc limbi
strãine

Iar asta se întâmplã din ce în ce mai
des. Una dintre cauze o reprezintã
numãrul tot mai mare de est-europeni care
au nevoie urgentã de ajutor, odatã cu
venirea gerului în capitala Germaniei. Cei
mai mulþi sunt din Polonia, România,

Bulgaria, þãrile baltice, Rusia ºi Ucraina.
Kältehilfe a angajat acum, special

pentru aceºtia, voluntari care vorbesc
limbi est-europene ºi care îi pot consilia
pe nevoiaºi. Aºa-numiþii „îngeri ai gheþii”
se plimbã zilnic de la un adãpost la altul,
oferindu-le celor care nu vorbesc germanã
ajutorul necesar. În unele locuri, peste
jumãtate din „chiriaºi” sunt veniþi din
estul Europei.

Iarna, bãncile sunt prea reci
În jur de 11.000 de oameni nu au

locuinþã în Berlin, conform organizaþiei
catolice germane Caritas. Pe unii îi ajutã
familia sau prietenii. Pe alþii, nimeni.
Aceºtia din urmã fac parte din categoria
oamenilor care nu ºtiu sã se informeze
asupra posibilitãþilor de a primi ajutor sau
care nu au dreptul sã primeascã bani de la

stat, din cauza statutului lor juridic neclar.
Iar dacã vara aceastã situaþie nu pune

probleme prea mari autoritãþilor, în lunile
de iarnã, organizaþiile caritabile trag un
semnal de alarmã: adãposturile nu mai fac
faþã cererii.

Deocamdatã, existã în Berlin 430 de
locuri de dormit pentru persoane care

necesitã ajutor de urgenþã, dar numãrul
nevoiaºilor a ajuns în aceastã iarnã la
peste 500, conform Senatului capitalei.
Cele 16 adãposturi ºi 14 cafenele speciale,
deschise toatã noaptea, sunt finanþate de
Senat, biserici, primãriile de cartier,
organizaþii caritabile ºi prin donaþii.

Sursa: DW

Berlin: est-europeni fãrã
adãpost pe timp de iarnã

Cu sandale, la temperaturi negative - o situaþie des întâlnitã
la oamenii fãrã adãpost. În Berlin, numãrul lor creºte de la

an la an, iar locuinþele sociale devin neîncãpãtoare. 

În ºcolile germane s-a încheiat
cea mai amplã iniþiativã media

În „Landul“ Rheinland - Pfalz din Germania este,
de curând, „Ministerpräsidentin“, d-na MALU
DREYER .Ministerpräsidentin  a trimis felicitãri
echipei de lupte din Mainz  pentru faptul cã a reuºit sã
obþinã titlul de echipã campioanã a Germaniei!

Sã mai reamintim celor interesaþi: la clubul sus
numit activeazã ºi valorosul sportiv din România -
George Bucur!

Ce sã mai adãugãm ? Poate un tradiþional românesc:
JOS PÃLÃRIA !

Georg Barth - corespondent Germania

POLITICIENI CARE NU-ªI UITÃ SPORTIVII

GRATULATION AN
ASV MAINZ 88



Copii din Germania nu se bucurã de
destulã atenþie din partea adulþilor.
Potrivit unui studiu realizat în Europa,
germanii sunt autocritici în relaþia cu
proprii urmaºi. Prea puþine locuri în
grãdiniþe ºi creºe, lipsã de interes din
partea autoritãþilor faþã de mamele care
îºi cresc singure copiii, tot mai multe
familii monoparentale. Imaginea socie-
tãþii germane în anul 2013 este departe
de idealul unui paradis al copilãriei.

Fundaþia hamburghezã pentru son-
darea provocãrilor viitorului a prezentat
la începutul sãptãmânii rezultatele unui
studiu realizat cu participarea a 11.000
de repondenþi din 10 state europene.

Rezultatele sunt îngrijorãtoare pen-
tru germani: ei înºiºi considerã cã trãiesc
într-o societate care nu vine în întâmpi-
narea nevoilor copiilor. Scepticismul lor
îi plaseazã în coada clasamentului, cu un
segment de doar 15 la sutã dintre cet-
ãþeni, convinºi cã în Republica Federalã
existã condiþii bune pentru generaþiile
viitoare. Potrivit ºefului fundaþiei care a
realizat sondajul, Ulrich Reinhardt,
mãsurile politice - precum majorarea

locurilor în grãdiniþie ºi creºe - nu
influenþeazã direct percepþia germanilor
asupra societãþii. Mult mai importante
sunt infrastructura, posibilitatea de a
îmbina profesia ºi familia, precum ºi o
mai largã acceptanþã din partea vecinilor
care sã nu se mai declare deranjaþi de
zgomotele copiilor care se joacã.

Cadrul ideal pentru creºterea
copiilor este, potrivit propriilor estimãri,
Danemarca. Nu mai puþin de 90 la sutã
din danezii intervievaþi de fundaþia
germanã cred cã trãiesc într-o þarã în

care copiii au cele mai bune condiþii
pentru a învãþa ºi a se dezvolta
armonios. ªi spaniolii, cu 49 de
procente, olandezii cu 47 la sutã, ºi
grecii, în proporþie de 43 la sutã, sunt
mulþumiþi de gradul în care copiii sunt
acceptaþi ºi integraþi în societate.

Directorul fundaþiei din Hamburg,
Ulrich Reinhardt, explicã încrederea da-
nezilor prin gradul mare de emancipare:
„indiferent dacã analizãm cota femeilor
care au un serviciu, a celor care se aflã în
poziþii de conducere, numãrul locurilor
în creºe ºi grãdiniþe sau posibilitatea de
a îmbina cariera ºi familia, în toate
aceste domenii, Danemarca se situeazã
peste media europeanã.“ La acestea se
adaugã ºi importanþa ºi recunoaºterea
familiei în societatea scandinavã.
Revenind în Germania, existã diferenþe
privind modul în care percep societatea
între cetãþenii din vestul ºi cei din estul
þãrii, ca ºi între cei care trãiesc în oraºe ºi
cei din afara acestora. Vest-germanii ºi
locuitorii din zonele rurale sunt mai
convinºi de potenþialul pe care îl are
statul pentru a asigura o copilãrie lipsitã
de griji, în vreme ce vârstnicii sunt pe-
simiºti în privinþa viitoarelor generaþii. 

Studiul a oferit din nou politicienilor
prilejul de a lansa un apel la schimbare.
Social-democrata Manuela Schwesig
declara cã Germania ar trebui sã vinã
mai mult în întâmpinarea familiilor cu
copii. Tot mai mulþi pãrinþi simt
presiunea crescândã indusã de lipsa
locurilor la grãdiniþe ºi creºe dar ºi de
instabilitatea propriilor locuri de muncã.

O temã asupra cãreia politicienii vor
reveni cu siguranþã, în condiþiile în care
2013 este ºi un an electoral.

Sursa: DW
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15 Februarie
TRECUT ÎN PREZENT

CU REGIZORUL RADU
GABREA

Film
Loc: ICR Berlin
Ora: 18.30

ICR Berlin organizeazã pe
data de 15 februarie o searã
dedicatã regizorului Radu Gabrea.
În cadrul acesteia sunt prezentate
ultimele douã documentare ale
sale: „Trei zile pânã la Crãciun“ ºi
„Evrei de vânzare“.

„Trei zile pânã la Crãciun“
este un documentar istoric, bazat
pe documente, reconstituiri ºi

imagini de arhivã. Prezintã, aºa
cum se spune încã din titlu,
ultimele trei zile ale cuplului
Elena ºi Nicolae Ceauºescu
înainte de executarea lor în ziua
de Crãciun din 1989. Scenariul
este semnat de Grigore Cartianu.

Documentarul „Evrei de
vânzare“ este inspirat de cartea
lui Radu Ioanid „The Ransom of
Romanian Jews“ („Rãscumpã-
rarea evreilor români“), apãrutã
în SUA ºi tradusã în România, la
Editura Polirom ºi vorbeºte
despre comerþul cu fiinþe umane
din România comunistã.
Documentarea s-a fãcut în cea
mai mare parte din documentele

CNSAS sau alte cãrþi cu
documente legate de acest
fenomen, cât ºi prin discuþii cu
istorici sau jurnaliºti, ºi cu
martori implicaþi direct în aceste
evenimente.

Regizorul Radu Gabrea ºi
actriþa Victoria Cociaº vor fi
prezenþi la proiecþii ºi vor
participa la o discuþie cu publicul
prezent.

Program:
18.30: „Evrei de vânzare“ /

Prezentare de film 
20.00-21.00: Discuþie
21.00 Uhr: „Trei zile pânã la

Crãciun “/ Prezentare de film
ICR

TTRREECCUUTT  ÎÎNN  PPRREEZZEENNTT
CCUU  RREEGGIIZZOORRUULL
RRAADDUU  GGAABBRREEAA

ZIUA CÃRÞILOR DESCHISE - Redeschiderea
bibliotecii Institutului Cultural Român Berlin 

Loc: ICR Berlin
Între orele 14.00 ºi 19.00
Echipa Institutului Cultural Român din Berlin vã

aºteaptã cu cafea ºi prãjituri la redescoperirea
Bibliotecii ICR Berlin! Peste 4000 cãrþi, în principal în
limba românã, reordonate ºi enumerate într-un catalog

special creat vã stau la dispoziþie pentru a fi rãsfoite.
Cãrþile pot fi, de asemenea, împrumutate. Pofta de
lecturã va fi întreþinutã de micile colþuri literare,
amenajate pentru acest eveniment, ºi de audiobook-urile
care vor rula în fundal. 

Filmul „Superman, Spiderman sau Batman“ al
regizorului român Tudor Giurgiu, distins în 2012 cu
Premiul pentru Cel mai bun scurtmetraj european la
Premiile Academiei Europene de Film, va fi proiectat
din orã în orã. În limita stocului disponibil, publicul
fidel al ICR Berlin va primi cadou albume cu ºi despre
artiºti români. 

Sursa: ICR

Ziua Cãrþilor
Deschise

Autocriticã germanã
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În marja Conferinþei de Securitate de la
München, ministrul afacerilor externe,Titus
Corlãþean, a avut în data de  2 februarie, o
întrevedere cu ministrul de externe al
Republicii Federale Germania, Guido
Westerwelle. Cei doi miniºtri au salutat
stadiul foarte bun al relaþiilor bilaterale dintre
România ºi Germania, reliefat atât de
contactele frecvente la nivel înalt din ultimii
ani, cât ºi de consolidarea poziþiei Germaniei
de prim partener comercial al României.

Ministrul Titus Corlãþean a evocat
acþiunile organizate la finalul anului trecut,
de aniversare a 20 de ani de relaþii
diplomatice între cele douã þãri, considerate
un foarte bun indicator al relaþiilor strânse
dintre mediile guvernamentale, parlamenta-
re, economice ºi culturale. Ministrul Corlã-
þean a subliniat faptul cã autoritãþile române
acordã o atenþie crescutã consolidãrii relaþi-
ilor cu landurile federale germane ºi creãrii

de parteneriate cu autoritãþile centrale ºi
locale din Germania, în domenii economice
prioritare, precum: cercetare, inovaþie, infra-
structurã, protecþia mediului, agriculturã. Pe
agenda discuþiilor s-au aflat ºi teme de interes
comun de pe agenda europeanã: Cadrul
Financiar Multianual 2014-2020, politica de
vecinãtate a UE în spaþiul estic, Strategia UE
pentru Regiunea Dunãrii.

ªeful diplomaþiei române a prezentat o
serie de argumente pentru susþinerea unei
decizii favorabile de aderare a României la
spaþiul Schengen ºi a subliniat faptul cã
autoritãþile române îºi îndeplinesc cu
responsabilitate rolul care le revine la
frontiera esticã a UE, precum ºi toate
criteriile stabilite în acquis-ul Schengen, fapt
confirmat ºi de Comisia Europeanã. Din
aceastã perspectivã, ºeful diplomaþiei
române a subliniat caracterul legitim al unei
decizii favorabile pentru aderarea României

la spaþiul Schengen, cu ocazia urmãtoarei
reuniuni a Consiliului Justiþie ºi Afaceri
Interne din martie a.c.

Cei doi miniºtri au convenit continuarea,

în perioada urmãtoare, a contactelor
bilaterale la acest nivel, la Bucureºti ºi la
Berlin.

Sursa: mae.ro

Întrevedere Titus Corlãþean -
Guido Westerwelle

De la Mannheim la Wursbourg
a nins ºi a plouat continuu în ziua
20 ianuarie 2013 când, alãturi de

alþi oameni deosebiþi , am fost
invitatã sã paricip la Liturghia
Arhiereascã din Achaffenbourg.
Hramul Parohiei Agapa a fost
organizat ºi sãrbãtorit într-un mod
cu totul special de Pãrintele
PROTOSINGHEL GHELASIE

PÃCURAR . Prea Sfinþitul Sofian
Braºoveanul ºi un sobor de preoþi
de la Cluj au binecuvântat ºi
închinat mulþimea de români
adunaþi la acest eveniment. Totul
a decurs într-o atmosfera
îngereascã accentuatã puternic de
corul de Teologi din Alba Iulia ,
voci extrordinare care au fãcut sã
rãsune fiecare ungher al
Bisericuþei, dar si inimile noastre.
Câþiva credincioºi ºi credincioase,
îmbracaþi în frumoasele costume

populare româneºti, au dat o patã
de culoare încãperii, iar lumânãrile
aprinse , aºa lungi ºi subþiri cum
le-am pomenit acasã, luminau
cãlduros în ciuda gerului de
ianuarie. Enoriaºii au ascultat
spãºiþi liturghia ºi predica
pãtrunzãtoare a Prea Sfinþitului
Sofian, dupã care au fost miruiþi,
aºa cum se cuvine tradiþiei . Ne-

am umplut ºi noi sufletele de
binecuvântare ºi am simþit acea
trãire de liniºte mult doritã
cuprinzãtoare.

Dupã ce toate acestea au fost
sãvârºite, am fost îndrumaþi cãtre
o salã frumoasã de festivitãþi ce

aparþine Primãriei din
Achaffenbourg unde ne aºtepta
un praznic dintre cele mai frumos
organizate. Vremea a fost parcã
împotriva tuturor celor fireºti.
Ploua cu gheaþã, iar maºinile

circulau cu greutate, dar cãldura
cu care am fost înconjuraþi ne-a
fãcut sã uitãm de tot. Mesele
frumos aºezate de semenii noºtrii
din Achaffenbourg erau decorate
cu buchete de flori fãcute chiar
de Pãrintele Ghelasie, aºa cum
stã bine unei gazde. Preparate
culinare gustoase au început sã
fie servite de doamnele care s-au
pregãtit, cu atâta ardoare, încât
totul sã fie fãrã cusur. Colegii ºi
prietenii mei, membrii ai
asociaþiei Doina Româneascã, au
rãmas profund impresionaþi de
acea frumoasã ospitalitate. 

Am cântat cu drag românilor
de acolo împreunã cu partenerul
meu de muzicã,  profesorul
Remus Ponoran, doine de dor de
casã ºi muzicã de ascultare ºi am
reuºit sã creãm o atmosferã
plãcutã de duminicã dupã-
amiaza. Momentul cel mai
spectaculos a fost atunci când
soliºtii din corul de teologi din
Alba Iulia au cântat alãturi de
noi melodii din folclorul
nostrum, dar mai ales operã de
cunoscuþi compozitori celebri,
cum ar fi Giuseppe Verdi.

Vestea minunatã a fost când
Pãrintele Ghelasie a anunþat cã
acea frumoasã bisericã, unde a
avut loc slujba, a fost donatã
Parohiei Ortodoxe Wursbourg
pentru comunitatea româneascã

ºi poate fi decoratã ºi amenajatã
în stilul nostru ortodox
binecunoscut. Vã sfãtuiesc pe
aceastã cale , pe dumneavoastrã
cititorii acestei publicaþii, sã
mergeþi sã vã umpleþi sufletele de
liniºte acolo unde Dumnezeu vã
indrumã paºii.

Doina Badea

Praznic la Aschaffenbourg

Merkel: Zona euro nu
trebuie sã fie un

„magazin închis“ pentru
þãri ca Marea Britanie

Zona euro nu trebuie sã
fie „un magazin închis“
pentru þãri precum Marea
Britanie, a declarat joi, 24
ianuarie 2013, la Davos,
cancelarul german Angela
Merkel, la o zi dupã ce
premierul britanic David
Cameron a anunþat
organizarea unui referendum
privind apartenenþa la UE,
relateazã Financial Times.

Merkel a arãtat cã
regulile þãrilor din zona euro trebuie sã fie obligatorii pentru
acestea, dar „accesibile dupã voinþa liberã“ a altor state din
Uniunea Europeanã, precum Marea Britanie, relateazã Financial
Times. Cancelarul s-a abþinut sã critice decizia premierului de la
Londra de a oferi britanicilor un referendum referitor la
apartenenþa la UE ºi a spus cã Germania ºi prietenul ei domnul
Cameron vor colabora pentru combaterea evaziunii fiscale.

În cursul zilei de joi, Cameron a explicat decizia de a organiza
referendumul, dacã Partidul Conservator va câºtiga alegerile
generale din 2015.

„Haideþi sã negociem un nou acord pentru Europa care sã fie
potrivit pentru Marea Britanie, iar apoi sã obþinem susþinerea
acestuia. Nu este bine doar pentru Marea Britanie, ci ºi necesar
pentru Europa“, a spus Cameron.

Premierul a încercat sã convingã alte state din Uniunea
Europeanã cã încercarea de renegociere a relaþiei cu UE nu diferã
cu nimic de cea a þãrilor din zona euro care vor o integrare mai
mare. „Clubul din care facem parte se schimbã. Nu putem ignora
acest lucru. Schimbarea este în curs“, a spus Cameron.

Liderul de la Londra nu a explicat solicitãrile sale pentru un
parteneriat mai relaxat cu UE, dar a indicat cã Uniunea ar trebuie
sã priveascã acþiunile britanice ca parte a unei ambiþii mai largi de
îmbunãtãþire a performanþelor economie la nivelul Europei.

Sursa: realitatea.net



Despre Berthold Johann Staicu putem vorbi
ca ºi cum am sta de vorbã despre un român get-
beget. Chiar dacã este sas, inima sa bate
româneºte ºi este reprezentantul românilor în
Comisia de Integrare a landului Bavaria.

Nicky Langa (NL): Stimate domnule
Staicu, aº vrea sã ne spuneþi câteva
cuvinte despre dumneavoastrã.
Berthold Staicu (BS): M-am nãscut în

Vurpãr, o localitate cu populaþie mixtã, româno-
germanã, unde saºi ºi români nu am avut
probleme de trai împreunã, comunicând ºi
împãrtãºind unii celorlalþi moºtenirile culturale.
Aici aº vrea sã subliniez un lucru foarte
important, dupã pãrerea mea: români ºi saºi
aveam în comun ceea ce numim cu drag locul
natal.

NL: De când sunteþi în Germania?
BS: În august 1990 m-am stabilit definitiv în

Germania. Dobândirea cetãþeniei germane nu a
reprezentat pentru mine o rupere de locul natal.
Timp de peste 10 ani am activat ca voluntar în
diferite organizaþii neguvernamentale,
româneºti, considerând cã este important, chiar
dacã suntem pe teritoriul german, sã nu ne uitãm
rãdãcinile. Permanent am avut dorinþa de a
reprezenta România, cu adevãratele ei valori
culturale. Chiar dacã sunt sas, eu m-am
considerat ca aparþinând culturii române
deoarece educaþia din familie ºi prietenii români
m-au fãcut sã mã simt o parte integrantã a
comunitãþii unde trãiam.

NL: Cum a fost începutul ca promoter al
valorilor româneºti în Germania?
BS: Începuturile, la un nivel mai profesional

ºi mai activ, pot spune cã au fost în 2007, odatã
cu înfiinþarea Asociaþiei “ ImpacT” e.V, în
Nurnberg. Acestã asociaþie a constituit, la
vremea respectivã, cadrul legal prin care am
putut sã fac posibilã funcþionarea într-un cadru
legal a postului de radio în limba românã, Radio
“R” România.

NL: 2009 este un an de referinþã pentru
dumneavoastrã. Dacã puteþi detalia un
pic.
BS: În 2009, alãturi de soþia mea, Ionela van

Rees-Zota, de profesie jurnalist ºi jurist, am
pornit pe un drum poate mai anevoios, dar mult
mai implicat nu numai în nevoile comunitãþii
româneºti, dar ºi al promovãrii la un alt nivel, al
României din sufletul nostru. De la ºtiri pe calea
undelor, am trecut la presa scrisã, punând în
practicã o idée mai veche, care nu a putut sã fie
realizatã anterior. Acum venise timpul revistei, la
început  distribuitã pe plan local, “Aºii Români”.
Astãzi, dupã ani, putem zâmbi gândindu-ne cum
ne chinuiam sã o tipãrim acasã, în condiþii greu
de imaginat, dar animaþi permanent de dorinþa de

a aduce ceva pozitiv despre ºi pentru românii din
zona unde locuiam. Totodatã, din Asociaþia
“ImpacT” a luat naºtere Platforma culturalã
“Aºii Români”. Titlul asociaþiei nu a fost ales la
întamplare, existând douã motive: 1) am dorit, în
primul rând, sã “provocãm” , profesional
vorbind, dorind o distanþare pozitivã de alte
asociaþii déjà existente în Nurnberg ºi 2) doream
sã subliniem, de la bun început, dorinþa noastrã
de a prezenta ceea ce este pozitiv despre
comunitatea româneascã din zona noastrã ºi din
România. Motto-ul nostru, cu ghilimele de
rigoare, a fost: “Fãrã, bere, mici, manele”!?

NL: Revista a fost începutul. Un început
greu, din poate punctele de vedere, dar
care a avut ca finalizare, apariþia Agenþiei
de presã “Aºii Români”, a Centrului
Cultural Româno –German, a Bibliotecii
“Ion Minulescu” ºi a singurului ziar
tipãrit în limba românã din Germania,
“Vocea Ta”. De unde aþi gãsit resursele,
morale, umane ºi financiare pentru ca
limba ºi spiritualitatea româneascã sã fie
prezentã mai activ ºi mai pregnant în
Germania?
BS: Motivaþi permanent de dorinþa de a lãsa

ceva pozitiv în urma noastrã, nu de puþine ori a
trebuit sã sacrificãm economiile personale. Am
mai beneficiat ºi de sprijinul unor voluntari
români, care ne-au fost alãturi în materializarea
viselor noastre. Aº vrea sã fac aici o precizare,
referitoare la ziarul “Vocea Ta” ºi la Agenþia de
presã “Aºii Români”: munca noastrã ºi a
colegilor noºtri este voluntarã. Poate pãrea o
utopie, dar am avut ºansa de a gãsi oameni la fel
de inimoºi ca ºi noi pentru care promovarea
valorilor spirituale ºi culturale româneºti
reprezintã un ideal. Sunt ferm convins cã
“seminþele” semãnate de-a lungul anilor au rodit,
dovadã fiind audienþa ºi impactul articolelor
publicate atât pe site-ul agenþiei, cãt ºi în ziar.

NL: Germania este un exemplu în ceea ce
priveºte nu doar multiculturalismul, dar
ºi integrarea comunitarã. Cum aþi ajuns
sã reprezentaþi românii în Parlamentul
bavarez?
BS: Animat de dorinþa de a face ceva cu

impact mai direct ºi profund în viaþa comunitãþii
româneºti, am candidat în martie 2010 pentru un
loc în Consiliul de Integrare al Primãriei
Nürnberg. ªansele de reprezentare directã a
românilor erau mici, þinând cont de faptul cã
românii, aºa cum apar ei în statisticile oficiale, nu
îndeplineau coeficientul minim , ca numãr de
populaþie, care sã le permitã un reprezentant.
Dar, nu am abandonat. Ca urmare a unor discuþii
avute cu dl.Martin Neumayer, Preºedintele
Comisiei de Integrare a landului Bavaria, am
ajuns la o concluzie comunã, aceea cã românii

din landul Bavaria trebuie sã aibã un
reprezentant direct la nivel de land, vis-à-vis de
oficialitãþile germane, pentru a- ºi putea exprima
atât doleanþele, cât ºi pentru a juca un rol mai
activ pe scena politico-socialã bavarezã. În
septembrie 2010, am avut onoarea ºi bucuria ca
sã fiu numit în calitate de reprezentant al
românilor în Comisia de Integrare a
Parlamentului bavarez. În aceastã funcþie, am
posibilitatea nu numai de a avea un prim contact
cu propuneri legislative referitoare la diferitele
minoritãþi entice, dar ºi de a aduce amendamente
la aceste proiecte legislative, þinând cont de
doleanþele comunitãþii din care fac parte. Sunt
mândru ºi onorat cã reprezint românii, chiar dacã
originile mele sunt germane.

NL: Impactul unei propuneri în cadru le-
gislativ, atunci când aceasta se ºi materia-
lizeazã, poate duce la schimbãri pozitive
majore. Credeþi cã este timpul ca românii
sã joace un rol mai activ în comunitãþile
unde trãiesc, nerezumându-se doar la
“prezenþa” lor prin spectacole cu un
impact de moment doar pentru ei înºiºi?
BS: Avand în vedere cã atât politica de

integrare, pe plan profesional, social, comunitar
este dusã la nivel de statisticã, mai précis, care
este puterea comunitãþilor raportatã la numãrul
de indivizi, dar ºi raportat la cerinþele
comunitãþilor, în general, românii joacã un rol
deosebit . Integrarea românilor în societatea
germanã a fost ºi este mai uºoarã datoritã
cãsãtoriilor mixte ºi faptului cã un nou sosit în
comunitate din România cunoaºte cel puþin un
alt român în comunitatea unde se hotãrãºte sã se
stabileascã. Aceasta face mai facilã rezolvarea

unor probleme referitoare la statutul legal al
individului, dar nu are ca finalizare ºi recunoaº-
terea nevoilor sale culturale ºi spirituale, þinând
cont de o identitate etnicã diferitã de cea germa-
nã. Acesta ar putea fi un motiv de implicare mai
activã a românilor în viaþa comunitãþilor ºi
anume, sã arate adevãrata identitate culturalã,
prezentând ceea ce îi face diferiþi de ceilalþi
(obiceiuri, port tradiþional, culturã). Dacã se
ajunge la acest nivel, atunci identitatea noastrã
culturalã nu este asimilatã. Mai avem mult de
lucru în aceastã problemã, dar viitorul nu este
nici sumbru ºi nici negativ. A fost mai greu
începutul, dar condiþiile legislative actuale
permit o mai bunã reprezentare a românilor,
corelatã cu o mai bunã ºi diversificatã prezenþã
culturalã româneascã în comunitatea localã.

Nick Langa
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Ionela van Rees-Zota
-jurist dreptul român-

- constituiri ºi înmatriculãri societãþi comerciale,
asociaþii, fundaþii etc cu acþionariat strãin.

- avize favorabile eliberate de Instituþiile 
abilitate din Germania ºi România în vederea

obþinerii avizului pentru desfãºurarea de activitãþi
comerciale, studiu etc

- obþinerea ºi elaborarea actelor în vederea
cãsãtoriei

- orice alte probleme juridice care cointereseazã o
persoanã fizicã de cetãþenie strãinã, aflatã pe teritoriul

Germaniei sau României.
Telefon: 01603373128 

E.mail: asii.romani@yahoo.com

Denise Klüwer
avocatã în dreptul german 

consiliere ºi reprezentare
juridicã 

specializare pe dreptul
familiei, dreptul penal, dreptul

muncii, dreptul de chirie 
de asemenea, dreptul social,

dreptul de asigurãri, dreptul de
circulaþie, dreptul comercial etc 

Tel. 09131/976477; 
Mobil 0177/2169756

E-Mail kanzlei@kluewer.eu
sau avocat@kluewer.eu 

Internet www.kluewer.eu

Ambele persoane cunosc limba românã. Vã rugãm sã vã adresaþi (în funcþie de problema dumneavoastrã)
pentru dreptul german - doamnei Klüwer, drept român - doamnei van Rees- Zota

CCuurriieerr  jjuurriiddiicc  CCuurriieerr  jjuurriiddiicc  CCuurriieerr  jjuurriiddiicc  CCuurriieerr  jjuurriiddiicc  

Talon pentru abonament 
Nume_______________________________________; 

Prenume ____________________________________;

Adresa ______________________________________

_____________________________________________

Telefon _____________________________________;

Doresc un abonament la ziarul VOCEA TA pentru

6 luni          12 luni

(15 euro, transport inclus) (24 euro, transport inclus)

PLATA SE VA FACE ÎN CONTUL
DACIA e.V..

VR-Bank Nürberg
Konto: 1932497; BLZ: 760 606 18

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg

24

C M Y K

ROMÂNIA = HEIMAT



În data de 28 ianuarie, a avut loc la
Ambasadã o conferinþã cu tema „Minoritatea
germanã din România”. Au fost invitaþi
membrii ONG-ului „Lions Club Bukarest
Millennium”. Consilierul cultural al
Ambasadei, Josef Karl, a prezentat situaþia
actualã a minoritãþii germane din România.
Ovidiu Ganþ, deputatul Forumului German, a

explicat problemele actuale importante ale
minoritãþii germane, a oferit o privire de
ansamblu asupra situaþiei din ºcoli ºi a vorbit
despre colaborarea cu Ambasada, precum ºi cu
alte instituþii germane în domeniul cultural.
Oaspeþii s-au arãtat interesaþi ºi impresionaþi de
ampla colaborare dintre Germania ºi România.

Ambasada Germaniei Bucureºti
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Ministrul afacerilor externe Titus
Corlãþean va participa, în perioada 1-2
februarie, la cea de-a 49-a ediþie a Conferinþei
de Securitate de la München. La conferinþã
este anunþatã participarea unor înalþi oficiali
din Europa, America de Nord ºi Asia, ºefi ai
unor organizaþii internaþionale, parlamentari,
jurnaliºti ºi reprezentanþi ai societãþii civile.
Printre temele dezbãtute în acest an se aflã
viitorul UE, securitatea energeticã, securitatea
europeanã ºi euro-atlanticã.

În cadrul Conferinþei de Securitate,
ministrul afacerilor externe va evidenþia
viziunea României privind perspectivele de
asigurare a securitãþii ºi stabilitãþii la nivel
regional, european ºi euro-atlantic.

În marja conferinþei, ministrul afacerilor
externe va avea o serie de întâlniri cu omologi
din state partenere, precum ºi cu personalitãþi
de prim-rang în domeniul relaþiilor

internaþionale ºi afacerilor globale care
participã la Conferinþa de Securitate de la
München. Conferinþa de Securitate de la
Munchen este o conferinþã anualã de nivel
înalt, axatã pe politici de securitate
internaþionalã. Iniþiatã în 1963, Conferinþa a
devenit în ultimele cinci decenii cel mai
important forum independent pentru
dezbaterea ºi schimbul de vederi între
decidenþii de cel mai înalt nivel – cu o medie
de circa 350 de participanþi anual (inclusiv
ºefi de stat ºi de guvern), din peste de 70 de
þãri. Conferinþa vizeazã abordarea celor mai
relevante chestiuni de securitate
internaþionalã ºi analiza principalelor
provocãri în domeniu. Un accent central este
pus pe relaþia transatlanticã în contextul
securitãþii europene ºi a celei globale din
secolul al XXI-lea.

MAE

Participarea ministrului afacerilor externe, Titus
Corlãþean, la Conferinþa de Securitate de la München

Stimaþi cititori,
Pentru FIRME, am creat special acest cupon de anunþuri, uºurându-vã astfel modul de a

colabora cu noi. Existã douã feluri de anunþuri: SIMPLE, unde informaþia dumneavoastrã va apãrea
sub forma unui anunþ normal- compact ºi AVANSAT- informaþia va fi pusã în valoare printr-un
chenar în pagina de micã publicitate sau chiar în paginile ziarului - color.

Talon micã publicitate PENTRU FIRME 
Nume__________________________________; 

Prenume _______________________________;

Nume firmã: ___________________________;

Adresa ________________________________;

Telefon ________________________________;

Text anunþ: _____________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

________________________________________

PLATA SE VA FACE ÎN CONTUL
Ionela van Rees-Zota

REGNI VERLAG
Cont:366781

BLZ:760 606 18
VR Bank Nürnberg

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg
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Bifaþi tipul de anunt, dorit, faceþi plata în contul de mai jos, cu menþiunea ANUNÞ
FIRMÃ iar în urmãtorul numãr va apare.

Notã: Completarea unui cupon, garanteazã publicarea într-un singur numãr al
ziarului. Pentru mai multe apariþii, contactaþi redacþia.

SIMPLU - 10 EURO/APARIÞIE AVANSAT - 20 EURO/APARIÞIE

Cancelarul Germaniei, Angela
Merkel, are un salariu mai mic
decât al multor funcþionari
europeni. Cotidianul Die Welt am

Sonntag a analizat situaþia
câºtigurilor la nivel înalt în cadrul
UE, imediat dupã ce premierul
britanic, David Cameron, a

semnalat aceastã situaþie. 
Astfel, cotidianul german scrie

cã existã câteva mii de funcþionari
care câºtigã mai mulþi bani chiar
decât liderii Uniunii, nu pentru cã
ar avea salarii mai mari, ci datoritã
unor „privilegii“ fiscale. „Serviciul
public UE este cel mai bine plãtit
din Europa. Chiar ºi în comparaþie
cu funcþionarii germani, cei din UE
trãiesc pe un tãrâm unde curge lapte
ºi miere“, a declarat Rainer
Holznagel, preºedintele Federaþiei
contribuabililor germani pentru
sursa citatã.  Rainer Holznagel a
criticat „privilegiile nenumãrate ºi,
uneori, extinse“ pe care funcþionarii
europeni le-au primit. Acesta a
precizat cã „nu doar salariile, ci ºi

tratamentul fiscal ºi reglementãrile
cu privire la pensii generoase
trebuie sã fie imediat reformate“. 

Aproximativ 46.000 de
funcþionari publici lucreazã pentru
UE, iar un manager la nivel înalt,
care are un copil în întreþinere,
câºtigã 16.358 de euro pe lunã, însã
salariul sãu net ajunge la acelaºi
nivel cu al unui preºedinte,
deoarece este scutit de anumite
taxe. 

Cei 79 directori generali ai UE
o duc ºi mai bine. Potrivit datelor
publicate de Die Welt am Sonntag,
o persoanã care a ocupat acest post
timp de cel puþin 4 ani are un
salariu brut de 21.310 euro pe lunã,
depãºindu-l astfel pe cel al

preºedintelui Germaniei, Joachim
Gauck, care câºtigã lunar 18.083
euro. 

Dacã þinem cont de scutirile de
taxe ºi beneficiile bãneºti, angajaþii
UE care au salarii colosale sunt mai
mulþi. Spre exemplu, existã 4.000
de oameni care câºtigã mai mult
decât Angela Merkel, care are un
salariu de 16.275 euro pe lunã. 

Aceastã situaþie se datoreazã
faptului cã funcþionarii publici
angajaþi în organismele ºi
instituþiile europene nu plãtesc taxa
pe venit a þãrii de unde provin, ci
cea de la nivelul UE, a cãrei valoare
este mult mai micã.  

Mihai Matei
Sursa: manager.ro

Angela Merkel are un salariu mai mic decât mii de funcþionari europeni

Conferinþã cu tema „Minoritatea
germanã din România”
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Poziþia copilului, în regia lui
Cãlin Peter Netzer, este singurul
lungmetraj românesc inclus în
selecþia oficialã a celei de-a 63-a
ediþii a Berlinalei. Este, totodatã,
primul lungmetraj în care
Luminiþa Gheorghiu are rol
principal.

Luminiþa Gheorghiu le
reîntâlneºte în competiþia

berlinezã pe douã dintre actriþele
alãturi de care a jucat în trecut -
Juliette Binoche, protagonista
din Camille Claudel 1915, în
regia lui Bruno Dumont, ºi
Isabelle Huppert, cãlugãriþã în La
Religieuse, de Guillaume
Nicloux. În atenþia juriului
prezidat de Wong Kar-wai vor
intra, pentru trofeul de

interpretare femininã, ºi
Catherine Deneuve (Elle s’en va,
regia Emmanuelle Bercot),
Rooney Mara (Side Effects, regia
Steven Soderbergh) sau Nina
Hoss (Gold, regia Thomas
Arslan).

„Am jucat cu Juliette
Binoche în Code inconnu, iar doi
ani mai târziu am întâlnit-o pe
Isabelle Huppert în Le temps du
loup. Am fost teribil de
impresionatã de amândouã, dar,
sã fiu sincerã, nici nu mã
aºteptam sã fie altfel. Amândouã
erau ca niºte ºcolãriþe cuminþi
care ascultau de Michael
Haneke, dispuse sã asculte ºi sã
înveþe, de o modestie rarã“,
povesteºte Luminiþa Gheorghiu.

Despre rolul din Poziþia
copilului, cel al unei mame
posesive care se zbate sã-ºi
apropie fiul (Bogdan
Dumitrache) ºi sã-l scoatã la
liman dintr-o situaþie nefericitã,
spune cã a fost unul dificil.
Spectatorii o vor regãsi într-o altã
ipostazã - o femeie cu poziþie
socialã ºi „relaþii“. „E un rol
complex ºi foarte bine scris, care
îþi deschide mintea de la prima
citire. Este extraordinar cât de
bine au surprins scenariºtii acest
moment pe care orice mamã cred
cã l-a trãit. Nu ºtiu cum o vor
vedea ceilalþi, dar mie Cornelia
mi se pare o victimã, pentru cã
dragostea asta totalã ºi
necondiþionatã care o inundã,
poate un pic bolnãvicioasã, se
întoarce împotriva ei“, explicã
actriþa, aflatã la a doua
colaborare cu regizorul Cãlin
Peter Netzer dupã rolul secundar
din debutul Maria (2003).

Poziþia copilului va intra pe
marile ecrane din întreaga þarã pe
8 martie 2013.

Luminiþa Gheorghiu (63 de
ani) ºi-a început cariera acum
mai bine de 30 de ani, însã
ascensiunea sa în lumea filmului
este legatã de câteva dintre cele
mai apreciate producþii ale
Noului Cinema Românesc. A
avut roluri secundare memo-
rabile în Moromeþii (1988), de
Stere Gulea, ºi Code Inconnu
(2000), în regia lui Michael
Haneke. De-a lungul timpului, a
colaborat cu regizori ca Lucian
Pintilie, Alexandru Tatos sau
Radu Mihãileanu, lucrând în
paralel pe scena Teatrului Bu-
landra din Bucureºti. Performan-
þa sa în rolul asistentei din
Moartea domnului Lãzãrescu
(2005), în regia lui Cristi Puiu, a
fost rãsplãtitã cu Premiul pentru
interpretare la Festivalul
Internaþional de Film de la
Namur ºi Premiul pentru Cea
mai bunã actriþã în rol secundar
din partea Asociaþiei Criticilor
din Los Angeles. În 2010, a fost
distinsã cu Premiul Gopo pentru
rolul secundar din Francesca, în
regia lui Bobby Pãunescu.

Poziþia copilului intrã în
cursã pentru trofeele Berlinalei
alãturi de alte 18 filme, unele
regizate de Gus Van Sant, Steven
Soderbergh, Jafar Panahi, Ulrich
Seidl, Bruno Dumont sau Danis
Tanovic. Pelicula vorbeºte cu
dramatism, cu emoþie, dar ºi cu
umor, despre traumele sufocãrii
copiilor prin dragoste ºi despre
amprentele pe care le lasã
pãrinþii asupra personalitãþii
acestora. Filmul este, totodatã, o

radiografie a high-class-ului
românesc contemporan ºi
vorbeºte despre trafic de
influenþã ºi corupþie la nivel mic
în instituþiile de bazã ale
societãþii ºi extensiile acestora
asupra întregului sistem socio-
economic din România de azi.

În distribuþia filmului, alãturi
de Luminiþa Gheorghiu ºi
Bogdan Dumitrache (câºtigãtor
al Premiului pentru cel mai bun
actor la Festivalul de la Locarno
pentru rolul din Din dragoste cu
cele mai bune intenþii, de Adrian
Sitaru) figureazã nume
cunoscute ca Nataºa Raab, Florin
Zamfirescu, Ilinca Goia, Adrian
Titieni, Cerasela Iosifescu, Mimi
Brãnescu ºi Vlad Ivanov.

Scenariul este semnat de
Rãzvan Rãdulescu ºi Cãlin Peter
Netzer, directorul de imagine
este Andrei Buticã, montajul ºi
sound design-ul îi aparþin Danei
Bunescu, decorurile sunt
realizate de Mãlina Ionescu,
sunetul - de Cristian Tarnoveþchi,
costumele de Irina Marinescu, iar
machiajul de Dana Roºeanu ºi
Domnica Sava. Producãtorii
filmului sunt Cãlin Peter Netzer
ºi Ada Solomon.

Poziþia copilului este o
producþie Parada Film în co-
producþie cu Hai Hui
Entertainment, realizatã cu
sprijinul Centrului Naþional al
Cinematografiei, al Programului
MEDIA al Uniunii Europene,
Odyssey Communication, BV
McCann Erikson, Real Top
Media, Etno Media, Teleclub,
ThomasVille, Soti Cable Neptun,
cu participarea HBO România.

Liter.Net.ro

Una dintre cele mai apreciate actriþe ale filmului
românesc, Luminiþa Gheorghiu, concureazã pentru

trofeul Ursul de Argint acordat celei mai bune actriþe,
la Festivalul Internaþional de Film de la Berlin (7 - 17
februarie 2013), cu nume celebre din cinematografia
europeanã, ca Juliette Binoche ºi Catherine Deneuve.

Luminiþa  Gheorghiu  în  competiþie  cu
Juliette  Binoche  ºi  Catherine  Deneuve

pentru  Ursul  de  Argint  la  Berlinala,  2013
ww
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TALON DE CONCURS
Poþi câºtiga un abonament ANUAL la ziarul VOCEA TA dacã vei

rãspunde corect la urmãtoarea întrebare:

Întrebare:

În ce localitãþi din Germania se vor
deschide Institute Culturale Româneºti?

Rãspuns:
_______________________________________________

_______________________________________________

Nume__________________________________________; 

Prenume _______________________________________;

Adresa _________________________________________

Telefon ________________________________________;
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Talonul va fi trimis pânã cel târziu ultima zi
a lunii în curs pe adresa redacþiei:

DACIA e.V., Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg

Câºtigãtorul din numãrul
trecut este LEONID

PALADE- NÜRNBERG

Mâncare de gutui
Timp de prepa-

rare: 
30 minute (com-

plexitate redusã) 
Ingrediente: 1

kg gutui, 100 g unt
sau ulei de mãsline,
100 g zahãr, 20 g
fãinã, sare 

Mod de preparare: 
Zahãrul se caramelizeazã într-o crãticioarã ºi se

stinge cu 100 ml apã. Se fierbe la foc mic pânã când
caramelul se dizolvã în apã. Se spalã, se ºterg ºi se taie în
felii subþiri gutuile, îndepãrtându-se cotorul lemnos. Se
cãlesc în untul topit ºi se toarnã sosul caramel. Se fierbe
mâncarea 10 minute la foc mic. Spre sfârºit, se adaugã un
praf de sare ºi fãina dizolvatã în 50 ml apã ºi se mai lasã
pe foc pentru câteva clocote. Pentru a evita aderarea
sosului de baza vasului, se scuturã cu scurte miºcãri
orizontale. Mâncarea se serveºte fie caldã, fie rece. 

Poftã bunã!

REÞETA LUNII

Afecþiuni pentru care 
se recomandã:

Poate fi considerat un adevãrat panaceu în
bolile respiratorii, în diabet, în infecþiile urinare
ºi renale, dereglãri ale glandelor cortico-
suprarenale, precum ºi în anumite dereglãri
hormonale; ascitã.

Prezentare generalã
Denumirea uzualã: Ceapã (lat. Allium cepa).
Scurtã descriere:
Bulb tunicat, tulpinã dreaptã, frunze

cilindrice, flori albe-galbui, grupate în
umbele globuloase.

Calitãþi curative
ºi acþiune farma-
ceuticã:

Este un puter-
nic antiinfecþios,
eliminã paraziþii
intestinali, stimu-
leazã în mod
deosebit activitatea
rinichilor. 

Recomandãri:
- suc din bulb împotriva

diferitelor afecþiuni:
Viermi intestinali (ascaris, tenie)
- 2 linguri de suc de ceapã se dizolvã într-un

pahar de lapte. Se beau douã asemenea doze,
dimineaþa ºi seara, pe stomacul gol. O curã
dureazã minimum 10 zile. Preventiv, se
administreazã copiilor expuºi la infecþia cu
paraziþi intestinali o dozã la 3-4 zile.

Ascitã
- se bea zilnic jumãtate de pahar de lapte, în

care au fost dizolvate 3-4 linguriþe de suc
proaspãt de ceapã.

- la o orã dupã masã, se beau 2 linguri de suc
de ceapã diluate în jumãtate de pahar de suc de
morcov. Tratamentul se face vreme de
minimum trei
sãptãmâni, timp în
care, în cazul
p a c i e n þ i l o r
i n s u l i n o -

dependenti, glicemia va fi verificatã regulat,
pentru a se ajusta doza zilnicã de insulinã.

Astm, bronºitã, tuse
- se amestecã douã linguri de suc de ceapã cu

patru linguri de miere. Se administreazã acest
remediu pe parcursul unei zile.

Infecþii renale ºi urinare (cistitã) recidivante
- într-un pahar de suc de morcov, se adaugã 2
linguri de suc de ceapã ºi 6 linguri de suc de
þelinã. Se beau 2-3 asemenea doze pe zi, în cure

de minimum douã sãptãmâni.

Dereglãri ale glandelor cortico-
suprarenale

- se bea sucul de mai sus (de la
infecþii renale): o dozã pe zi, în cure
de douã luni.

O combinaþie puternic
detoxifiantã:

- 40 ml ceapã + 100 ml
þelinã + 50 ml ridiche (neagrã

sau roºie). Se iau din acest suc câte
6 linguri, de 4-5 ori pe zi. Este un

excelent drenor ºi detoxifiant al
organismului, indicat pentru tratarea

acneei, psoriazisului, eczemelor alergice,
lupusului eritematos, bolilor imune în

general.
- vin din ceapã în astenie,

hidrofizie, tulburãri renale.
Diuretic, stimulent general,

tonic cardiac.

Preparare
Suc
Se stoarce ceapa în maºina de

stors fructe.
Vin

- 5 cepe, 1 l vin alb, 100 g miere.
Se rad cepele. Se adaugã vinul ºi mierea. Se

lasã la macerat 8 zile, apoi se filtreazã.
Variantã
Se paseazã 500 g ceapã la centrifugã. La

sucul obþinut se adaugã 150 g zahãr. Se
amestecã bine ºi se filtreazã.

Câte 50 ml, de trei ori pe zi, înainte de mese. 
Precauþii, contraindicaþii ºi alte comentarii
Este atât de puternic, încât nu poate fi

consumat decât în doze mici (maximum 50 ml
pe zi) ºi în combinaþie cu miere sau cu alte
sucuri, cum ar fi cel de morcov. 

SÃNÃTATE ADEVÃRATÃ DIN NATURÃ

Ceapa - un adevãrat panaceu
în bolile respiratorii

Este este posibil sã
fiþi apatic ºi sã nu vã
puteþi concentra. Vã
sfãtuim sã nu vã

asumaþi nici un risc în afaceri.
Dacã aveþi ocazia sã mergeþi
într-o vizitã, nu staþi pe gânduri! 

Starea de confuzie
vã poate afecta rela-
þiile pe plan social ºi

situaþia financiarã. Vã sfãtuim
sã nu vã implicaþi în afaceri,
chiar dacã vi se pare cã puteþi da
lovitura. Spre sfârºitul lunii vã
revine cheful de viaþã ºi reuºiþi
sã comunicaþi cu cei din jur.  

Un bãrbat mai în
vârstã vã propune sã
vã asociaþi într-o

afacere. Vã sfãtuim sã nu ho-
tãrâþi nimic fãrã sã vã consultaþi
cu partenerul de viaþã. Nu staþi
prea bine cu banii, însã relaþiile
cu persoana iubitã sunt bune.

Se pare cã nu sunteþi
în cea mai bunã for-
mã fizicã ºi intelec-

tualã. Sunteþi indispus ºi confuz.
Vã recomandãm sã evitaþi întâl-
nirile de afaceri ºi cu prietenii.
Riscaþi fie sã pierdeþi bani, fie sã
vã certaþi cu un prieten bun.  

Sunteþi cu capul în
nori. Vã recoman-
dãm sã amânaþi în-

tâlnirile de afaceri. Chiar dacã
nu aveþi chef de vorbã, vã
sfãtuim sã nu refuzaþi
comunicarea cu cei din jur. 

În aceastã perioadã
sunteþi cu moralul
la pãmânt ºi aveþi
dificultãþi de

concentrare. Este recomandabil
sã nu începeþi activitãþi pe care
nu sunteþi sigur cã le puteþi
finaliza. 

În prima parte a
lunii sunteþi puþin
aerian ºi comunicaþi
mai greu. Intuiþia nu

vã ajutã prea mult, aºa cã vã
sfãtuim sã acceptaþi ajutorul
prietenilor ºi al familiei.
Limitaþi-vã activitãþi de rutinã! 

Vã merge foarte
bine pe plan
sentimental. Este
posibil chiar sã

faceþi o declaraþie de dragoste
Nu vã implicaþi în afaceri!
ªansele de reuºitã sunt reduse.
Vã recomandãm sã fiþi cât se
poate de corect ºi sã respectaþi
legea cu stricteþe. 

Sunteþi indispus ºi
nimeni nu vã poate
intra în voie.
Familia nu este de

acord sã renunþaþi la o excursie.
Vã sfãtuim sã îi ascultaþi ºi pe
ceilalþi ºi cãutaþi o soluþie de
compromis. Încercaþi sã vã mai
ºi relaxaþi! 

Dacã nu vã odihniþi
mai mult, s-ar putea
sã aveþi probleme cu

sãnãtatea. O discuþie în
contradictoriu cu o persoanã
mai în vârstã vã pune pe
gânduri. Vã sfãtuim sã fiþi calm
ºi prudent, ca sã evitaþi un
scandal. 

Aveþi tendinþa sã vã
s u p r a e s t i m a þ i
puterile. Nu fiþi

încãpãþânat ºi nu forþaþi
lucrurile! Dacã nu vã temperaþi
orgoliul, riscaþi sã vã certaþi cu
prietenii ºi cu familia. Acordaþi
mai mult timp odihnei! 

La începutul lunii
primiþi o sumã
mare ºi vã faceþi

planuri îndrãzneþe. Vã sfãtuim
sã nu vã pripiþi. Ar fi bine sã vã
sfãtuiþi cu partenerul de viaþã, în
aceastã perioadã vã completaþi
foarte bine. Abþineþi-vã de la
excese! 



Pe durata acordului cu FMI,
Comisia Europeanã ºi Banca
Mondialã ºi dupã ajustãrile dramatice
din 2010 ne aºteptam sã stopãm
cãderea economiei ºi sã începem
creºterea. Din pãcate, cu tot cu
uriaºul împrumut de 20 Mld euro ºi
spre dezamãgirea FMI ºi a Comisiei
Europene, ne-am înecat ca þiganul la
mal, reuºind contraperformanþa de a
depãºi deficitul bugetar convenit
pentru 2012,de a nu privatiza nimic
din companiile cu pierderi, de a
întârzia excesiv cu introducerea

managementului profesionist la
companiile de stat  ºi de a ne fi
blocate  fonduri europene, din
motivele ºtiute. Toate astea pe un
fond de reducere a consumului ºi pe
o creditare în picaj. Ne dovedim, ca
de fiecare datã, incapabili sã ne þinem
de un program de ajustare structuralã
convenit ºi am solicitat o prelungire a
acordului cu 3 luni ca sã mai dregem
busuiocul ºi sã putem negocia un nou
acord în 2013. Trecând la bugetul pe
2013, care este acum la aprobare în
Parlament, vedem acelaºi optimism

în privinþa veniturilor (incerte) ºi o
creºtere a cheltuielilor legate, în
principal, de reîntregirea salariilor ºi
pensiilor,concomitent cu o reducere a
banilor alocaþi investiþiilor. Dacã
tendinþa manifestatã în decembrie
2012 se menþine (-6% scãdere 2012
vs. 2011), atunci atât veniturile, cât ºi
cheltuielile vor trebui reajustate în
curând pentru a respecta  þinta de
deficit de 2,2% din PIB, þintã care
deja pare greu de atins. Vom recurge
probabil la noi împrumuturi, dar banii
trebuie daþi înapoi. Se sperã ca noile

majorãri de impozite pe venitul
microintreprinderilor, pe veniturile
din agriculturã, pe supraimpozitarea
companiilor energetice  precum ºi
creºterea  taxelor ºi impozitelor
locale, sã mai cârpeascã din gãurile
unui buget care îºi propune o creºtere
economicã de 1,5%. Din pãcate, pe
scena politicã se discutã la nesfârºit
numai lucruri fãrã mizã , lucrurile
importante legate de strategii
economice bazate pe avantajele
competitive ale þãrii, care ar trebui sã
genereze creºteri  economice

substanþiale, nu intereseazã decât
mediul privat care se zbate între o
majorare a impozitelor ºi o scãdere a
consumului. Anul 2013 se anunþã un
an greu în toate privinþele, dar poate
fi un an de cotiturã spre mai bine.
Depinde doar de noi.  

Sever Diculescu, analist

Cum se vede economia româneascã în 2013?!
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TALON DE ADERARE ÎN
ASOCIAÞIA DACIA e.V.

Nume___________________________________; 

Prenume ________________________________;

Adresa __________________________________

E-mail __________________________________;

Telefon __________________________________;

Doresc sã aderez ( intru) în Asociaþia DACIA e.V. ca membru: 

ACTIV PASIV

Dupã completarea talonului, vã vom contacta, vã vom trimite
Statutul Asociaþiei DACIA e.V. ºi informaþiile necesare.

* Completarea acestui talon nu vã obligã la niciun fel de platã.

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
Adresa: DACIA e.V., 

Petersauracher Straße 39, 90449 Nürnberg
Informaþii la telefon: 0160 33 73 128

Jumãtate dintre angajaþii germani
suferã de stres cronic, relevã
observaþiile care au condus la
transformarea subiectului într-o
prioritate a Ministerului federal al
Muncii. La început a fost un subiect
mai degrabã monden, dupã ce, în
plinã glorie, antrenorul echipei
germane de fotbal, Schalke 04, Ralf
Rangnick, demisiona neaºteptat, în
septembrie 2011. Motivaþia:
sindromul burnout.

Încetul cu încetul, însã, lumea a
început sã vorbeascã tot mai serios ºi
deschis despre propria stare psihicã,
în condiþiile unei atmosfere sociale
din ce în ce mai tensionate. Pânã la
urmã, ceea ce pornise de la o micã
bârfã a devenit subiect de studiu
naþional în Germania.

Aproximativ 18.000 de germani
vor fi chestionaþi, în cadrul unui
studiu lansat astãzi la Berlin, cu
privire la stresul la locul de muncã.
Cercetarea porneºte de la premisa,
rezultatã din observaþiile specialiºtilor
germani în medicina muncii, dar ºi
din sondajele de opinie, cã fiecare al
doilea angajat se plânge de presiunea
la care este supus la servici.

Una dintre cauze este
suprapunerea sarcinilor, alta este
periodica întrerupere a fluxului
lucrativ din cauza nevoii de a
rãspunde la telefoane sau e-mailuri. În
plus, angajaþii reclamã dispariþia
pauzelor de odihnã ºi chiar a celor de
masã. În plus, 80% din angajaþi
reclamã tendinþa agravantã, de la un
an la altul, a situaþiei.

Asiguratorii ºi angajatorii resimt,
de altfel, involuþia. Ministerul federal
al Muncii a contabilizat, anul trecut,
nu mai puþin de 53 de milioane de zile
de concediu medical. O bunã parte
dintre acestea se încadreazã în
categoria bolilor psihice - ºi despre
asta discutã responsabilii
guvernamentali de la Berlin cu
angajatorii ºi cu sindicatele.

Stresul la serviciu este un
fenomen inevitabil - însã, a comentat
ministrul federal al Muncii, Ursula
von der Leyen, „acesta nu are voie sã
dureze ºi nici sã îmbolnãveascã“. Ca
atare, a completat oficialul, Germania
declarã „rãzboi stresului cronic“.

Sursa: DW

Potrivit unui studiu sociologic realizat de IRES
la sfârºitului anului trecut, relaþiile cu Germania ar
trebui sã fie prioritatea externã a anului 2013, în timp
ce Rusia este cvasi-ignoratã. 

Sondajul realizat de Institutul Român pentru
Evaluare ºi Strategie între 19 ºi 21 decembrie se
raporteazã retropectiv la întregul an 2012, punând
însã ºi întrebãrile obiºnuite privind viitorul ºi
optimismul cu privire la propria situaþie.

Sondajul conþine însã ºi o întrebare care iese din
tiparele obiºnuite: “Cu care dintre urmãtoarele þãri ar
trebui sã avem o relaþie mai bunã în 2013?”

Lista prestabilitã a opþiunilor conþine 11 state
(SUA, Germania, Franþa, Rusia, Marea Britanie,
Italia, Spania, Ungaria, Moldova, China, Bulgaria),
iar rãspunsurile sunt oarecum suprinprinzãtoare: pe
primul loc al prioritãþilor se aflã Germania, cu 38%,
urmeazã apoi SUA, cu abia 20%, iar celelalte þãri,
fãrã excepþie, primesc procente neglijabile: Franþa
6%, Marea Britanie 6%, Italia ºi Spania câte 3%,
doar Rusia primind un gratificator 7%. Cei care nu
ºtiu sau care nu rãspund (10%) sunt mai mulþi decât
aceia care sunt de pãrere cã ar fi bine ca România sã
insiste asupra relaþiilor sale cu Franþa, Marea
Britanie ºamd. Întrebarea aceasta cu privire la
prioritãþile externe nu figureazã de obicei în studiile
publicate de acest tip. Este neobiºnuit sã pui întrebãri
cu privire la subiecte care pretind o anumitã compe-
tenþã ºi în tratamentul cãrora percepþiile populare
conteazã mai puþin. Sociologul Vasile Dâncu, care
prezintã pe scurt sondajul (vasiledancu.blogspot.ro),
nu dã explicaþii cu privire la intenþiile sale, aºa încât
trebuie sã ne mulþumim cu atât. Dar chiar dacã nu
ºtim exact ce anume a dorit sã punã în valoare cu
aceastã întrebare, sondajul este folositor.

Primul lucru care surprinde este cota foarte

scãzutã, de 7% (deºi este a treia ca poziþie), pe care
o atinge prioritatea relaþiilor cu Rusia. Aici nu
vorbim despre analize sau trenduri politice, ci de
percepþii populare ºi am fi putut crede cã Rusia, în
virtutea poate a unor tradiþii religioase comune ºi a
faptului cã amintirea epocii sovietice se va fi
estompat, va beneficia de o atenþie mai ridicatã. Cu
siguranþã cã, în România, procentul politicienilor
care ar plasa relaþiile cu Rusia mai sus în
clasamentul prioritãþilor ar fi mai mare, cu
argumente binecunoscute. Se mai poate deduce însã
cã Rusia nu doar cã nu prezintã un interes foarte
mare, dar nici nu mai reprezintã o ameninþare.

Percepþiile populare nu reprezintã însã
întotdeauna un interes bine definit în mod raþional,
fapt care este mai uºor de evaluat în cazul Bulgariei
ºi Ungariei, þãri vecine cu care România nu reuºeºte
sã colaboreze pe cât ar putea. Bulgaria cel puþin
primeºte abia 0,4%, cu toate cã reprezintã spaþiul
economic cel mai accesibil, dar cãruia i se întoarce
pur ºi simplu spatele, din motive neclare. România
nici mãcar în privinþa podurilor peste Dunãre nu a
crezut de cuviinþã cã ar trebui sã-ºi dea mai mult
interesul, iar podul de la Giurgiu este neglijat într-un
chip regretabil.

E adevãrat cã Republica Moldova (3%) pare
mai interesantã decât Bulgaria, dar dacã ne gândim
la unionismul manifestat de anumite cercuri, am
putea spune cã acesta nu se bucurã de un real succes
popular. Preºedintele Bãsescu, cu aluziile sale, a
câºtigat de fapt voturi în Basarabia ºi nu în România.

Surprinzãtor, þãri ca Italia ºi Spania, care
gãzduiesc masa cea mai importantã de migranþi
români, nu mai prezintã niciun interes, obþinând tot
3%(în marja de eroare), ca ºi Republica Moldova.

Urcând cãtre vârful clasamentului, observãm cã

Franþa ºi Marea Britanie, ambele cu 6%, prezintã un
interes mai mic decât Rusia. Este surprinzãtor iarãºi,
dacã ne gândim la contenciosul româno-francez
legat de romi sau de polemica privind invadarea
Marii Britanii de cãtre migranþii români. O evaluare
profesionistã ar spune contrariul, ºi anume cã
relaþiile cu aceste þãri sunt o realã prioritate.

Evaluarea aceasta îºi are însã noima ei specificã.
Ea vorbeºte pesemne mai mult despre ceea ce crede
cetãþeanul îndeobºte cã este prestigios ºi dezirabil,
într-o imagine care nu se preocupã de nuanþe ºi nici
de dosarele diplomatice la ordinea zilei. Dar tocmai
de aceea evaluarea relaþiilor cu SUA surprinde prin
indiferenþa relativã cu care acestea sunt tratate. Abia
o cincime din cei chestionaþi au crezut de cuviinþã cã
relaþia cu SUA este importantã. E adevãrat cã
interpretarea este nesigurã. Întrebarea ea însãºi este
ambiguã ºi permite douã tipuri de abordãri: 1. Avem
relaþii insuficient de bune cu o þarã ºi ar trebui
îmbunãtãþite; 2. Care este þara de care ne leagã cele
mai mari interese?

Aºadar, rãspunsul va fi dat în funcþie de cum este
înþeleasã întrebarea, ceea ce ar putea însemna cã
pentru unii nu este prioritarã strângerea relaþiilor cu
o þarã cu care România ar ar avea deja relaþii
excelente. De aici s-ar putea înþelege ºi faptul cã, în
ce priveºte Germania (38%), unii dintre respondenþi
ar nutri opinia cã relaþiile sunt cam reci ºi cã ar trebui
încãlzite. Dar s-ar putea bãnui ºi faptul cã strângerea
relaþiilor cu Germania este, în orice situaþie,
dezirabilã în cea mai mare mãsurã.

În orice caz, þinând seama de contextul
întregului chestionar, putem presupune cã aceastã a
doua interpretare a fost privilegiatã de majoritatea
respondenþilor, deºi ambiguitatea întrebãrii rãmâne.

DW

Românii doresc o strângere a relaþiilor cu GermaniaGermania se
trateazã de stres

profesional
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Doi poliþai patrulau prin cartierul
inginerului Ionescu. Domnul inginer iese
cu gunoiul pe la miezul nopþii. Un poliþai
zice:

- Ghiþã, uite un spion!
- Nu, bã, e unu’ cu gunoiu’!
- Ba e spion! Mã duc sã-i cer actele.
Se duce organul la dl.inginer:
- Actele dv., vã rog!
- Ce acte, dom’le, am ieºit cu gunoiu’!
- Eºti spion! Mergi la secþie.
- Dom’le, sunt ing. Ionescu, stau în

blocu’ ãsta, la apartamentu’ 8.
- Ghiþã, du-te la asociaþie ºi verificã!
Se duce Ghiþã ºi vine fuga înapoi:
- Nu locuieºte nici un ing. Ionescu la

ap.8.
Merg ei la secþie, dl. inginer tot face

gãlãgie cã stã la ap. 8. Îl mai trimite ºefu’
pe Ghiþã încã o datã la asociaþie sã mai
verifice, acelaºi rezultat: nici un ing.
Ionescu la ap.8. A doua zi de dimineaþã,
apare ºeful poliþiei, vecin de scarã cu ing.
Ionescu. Aude povestea ºi îl elibereazã pe
inginer. Inginerul merge supãrat direct la

asociaþie. Administratoru’ nici nu-l lasã
sã deschidã gura:

- Domnu’ Ionescu, aveþi probleme. V-
a cãutat poliþia de 2 ori, da’ le-am spus cã
nu staþi aici.

Soþul ºi soþia la restaurant serveau
cina. Ajung la desert. Soþul:

- Nu mai pot!
Soþia:
- ªtiu ca eºti impotent, dar taci ºi

mãnâncã!
- Doctore, sunt extrem de

deprimat, nu mai am nici poftã de viaþã.
Ce mã sfãtuieºti: sã mã sinucid ori sã-mi
înec disperarea

în bãuturã. Cum e mai bine ?
- Depinde cum stai cu ficatul…

Trei prieteni se întâlnesc sã-l
iniþieze pe cel mai nou dintre ei în lumea
familiºtilor:

Primul: – Soþia mea se uita la cei trei
muºchetari ºi a nãscut tripleþi!

Al doilea: – Soþia mea se uita la Albã
ca Zãpada ºi cei 7 pitici ºi a nãscut 7
copii!

Al treilea: – Aoleo, soþia mea se uitã
la 101 dalmaþieni!

Un bãrbat se plimba pe holul
maternitãþii. Un alt bãrbat îl întreabã :

- Este primul dumneavoastrã copil?
- Da!
- La mine e a treia oara când sunt aici!

Prima oara nevasta mea a mâncat doua
sandviºuri ºi a nãscut 2 copii! A doua
oarã a mâncat trei ouã fierte ºi a nãscut 3
copii!

- ªi acum ce a mâncat ?
- O pungã de alune !

Un bãiat fura mere dintr-o grãdinã.
Vine paznicul, îl vede… dupã ce-l prinde,
îl þine strâns de “locul sensibil” ºi îl
interogheazã:

– Cum te cheamã?
Bãiatul tace. Paznicul strânge pumnul

mai tare:
– Cum te cheamã?, te-am întrebat.
Iarãºi liniºte. Paznicul strânge cu

toatã puterea, mai-mai sã crape ouãle
bãiatului:

– Pentru ultima oarã te întreb, cum te

cheamã?
– Ion – spune încetiºor bãiatul.
– ªi de ce ai tãcut pânã acum?
- Îs mut…

BBBBAAAANNNNCCCCUUUURRRRIIII ,,,,     GGGGLLLLUUUUMMMMEEEE.... .... ....

Hãinuþa s-a-nvechit
Ghiþã n-a mai venit
Iar anii au trecut
M-am fãcut mai mare
Am stat, am stat, am stat
ªi l-am tot aºteptat
Vai ce neobrãzat
Ruºine n-are.

Rãu, tare-mi pare rãu
Însã asta-i viaþa zãu
ªtiu cã nu m-ai iubit
Ghiþã, tu eºti un tâmpit

Ghiþã, te-am aºteptat la Andy's Pizza
O orã-ntreagã doar pe tine
Gata, s-a terminat idila noastrã
M-am sãturat de-aºa iubire
Cine, te-a mai rãbdat la fel ca mine?
Te-ntreb acuma, spune-mi cine?
Ghiþã. aratã-mi tu o fatã care
Sã te urascã aºa de tare.

FOLCLOR INTERNET-IST
ROMÂNESC

Ghiþã...



Vând apartament 3 camere, parchet, 2 bucãtãrii,
geamuri termopan, o baie, hol, coridor lung, 2 boxe,
garaj în curte, încãlzire proprie pe gaz. Informaþii la
telefon: 0257 281 996

Vând apartament 70 m.p. în centrul istoric
Braºov (str. Castelului) Preþ negociabil. Informaþii la:
0173 1028167 sau 0764 6113293.

Vând casã în Rm- Vâlcea, 124 m.p., 4 camere,
complet mobilatã ºi utilatã. Construcþie 2007, teren
aferent 800 m.p., gard solid.  Preþ: 65.000 Euro.
Informaþii la telefon: 0049 160 33 73 128.

Predau ore de: pian, keyboard, chitarã ºi for-
mare trupe noi în zona Heilbronn. Experienþã în dome-
niu de peste 14 ani. Prima orã este gratuitã, iar tariful
practicat este de 20 euro pentru 50 de minute.Telefoane
de contact: fix: 071362706251, mobil: 017699348417

FOTOGRAF PROFESIONAL vã pune la dis-
poziþie serviciile la cele mai avantajoase tarife.
Pãstreazã-þi frumos amintirile ºi acceseazã www.sil-
vanaretter.blogspot.de sau sunã la  01775529528.

MUZICÃ LIVE pe gustul tãu!!!! Aniversare,
nuntã, botez, chef sau orice eveniment , poate fi deosebit
dacã este acompaniat de NOI. Sunaþi la 01521 2247227.

Eºti pensionar, locuieºti în zona Nürnberg ºi ai
nevoie de o persoanã care sã te ajute la diverse
lucruri?Nu îþi cunoºti drepturile în Germania? Vrei sã
ai pe cineva care sã-þi facã clipele de singurãtate mai fru-
moase? Ai nevoie de un consilier în vederea integrãrii în
sistemul social etc? Noi ºi specialiºtii noºtri te putem
ajuta. Este de ajuns sã ne contactaþi ºi vom gãsi soluþia
împreunã ( în limba maternã- românã) de a vã integra
mai uºor. Telefon: 0160 33 73 128-

Ore de pian (orgã),chitarã, pentru începãtori ºi
nivel mediu. Profesor atestat,cu vechime în domeniu de
peste 12 ani în România. Informaþii la tel: - mobil -
017699348417 sau fix -071362706251-Remus Ponoran.

Specialist pt IT/ Computer, service, reparaþii
instalaþii, update soft, hardware, îmi ofer serviciile.
Telefon: 09151 9053732. E.mail: danbuc@arcor.de.

Caut parteneri foarte serioºi pentru a dezvolta un
proiect austriac aflat într-o expansiune fãrã precedent.
Ideea de bazã a proiectului este aceea de a câºtiga pro-
cente din rulajul naþional ºi international (de mãrfuri ºi
servicii) al marilor comercianþi. Cei interesaþi ºi dornici
sã se implice în afacere sunt rugaþi sã mã contacteze pe
urmãtoarea adresa de email :
florian_badea@ymail.com.

Vrei o paginã web realizatã pe gustul tãu, iar asta
într-un timp scurt? Ai nimerit unde trebuie! Telefon:
0160 3373128. Preþuri pentru toate buzunarele! 

Ai un eveniment de organizat ºi doreºti ceva
deosebit? Dansuri orientale, spaniole ºi þiganeºti.
Telefon: 0160 2953677. Zona Franken.

Cuplu de români, 25 de ani, seriosi, harnici, orga-
nizati, cautam locuri de munca (inclusiv îngrijit copii,
persoane în vârsta, locuinte). Tel de contact:
0040747678236 sau email: luminitele@yahoo.com.
Vorbim foarte bine engleza si prietena mea vorbeste
germana destul de bine.

Ma numesc Silaghi Jean Mihai. Caut loc de
munca.  Sunt de profesie masseur. Pun coloana verte-
brala la loc, daca nu a fost facuta operatie, recuperare a
muschilor. Am 41 de ani si experienta din România.
Telefon: 015145410712,  Heidelberg 69126, Gorresstr. 2

Tânara draguta, serioasa de 23 ani, vorbitoare de
limba Germana/Engleza la nivel de conversatie,
Spaniola la perfectie, din zona Frankfurt Am Main,
caut urgent loc de munca  în zona Frankfurt sau la
maxim 30 de km de oras, într-un restauran la bucatarie
sau de a avea grija de copii cu vârsta cuprinsa între 0-6
ani, sau de a oferi unele servici persoanelor în vârsta
(plimbare, gatit, cumparaturi) etc disponibilitate 8-10
ore pe zi. ROG SERIOZITATE. Tel: 015213547565-
raspund si la sms. Doar persoanele serioase si decente
pot apela la acest numar. Va multumesc! 

Caut loc de munca. Sunt de profesie massior, pun
coloana vertebrala la loc, daca nu ai facut operatie.
Recuperare a muschilor. Sunt de 41 de ani si am expe-
rienta din România. Telefon:  015145410712-  HEI-
DELBERG.

Femeie serioasã, 56 de ani, caut spre îngrijire
bãtrâni, preiau ºi funcþiile gospodãreºti, precum :
curãþenie, cumpãrãturi, etc. Doresc cazare ºi salariu la
înþelegere. Am cunoºtinþe de limba germanã, începãtor.
Mã puteþi contacta la Nr. Tel.: 0621- 7895893.

Caut urgent loc de muncã ca spãlãtor de vase sau
femeie de serviciu în zona Frankfurt am Main sau
lângã. Mã puteþi contacta la numãrul de telefon:
015213547564

Suntem douã fete serioase în vârstã de 23 respec-
tiv 24 de ani,vorbitoare de limba germanã la nivel de
conversaþie (am facut un curs de limba germanã 3 luni)
Cãutãm un loc de muncã zona Frankfurt am Main.
Pentru început e bine venit orice (ajutor în bucãtãrie
femeie de serviciu) sau orice altceva decent! Ne puteþi
contacta la numãrul de telefon: 015213547564

Doamnã.  Caut loc de muncã ca îngrijitoare la
bãtrâni în Nürnberg sau împrejurimi. Rog seriozitate.
Telefon: 0911 7429052 sau 1051 207933114

Bãrbat caut loc de muncã în construcþii sau îngri-
jitor de animale sau în agriculturã. Rog seriozitate.
Telefon: 0911 7429052 sau 1051 2079331

Caut loc de muncã, ºofer profesionist A,B,C,E,
ospãtar barman, în construcþii, instalator sanitar ºi ter-
mic, spaþii verzi, ajutor bucãtar. Numele meu este
Claudiu, telefon de contact 0034622830039 sau
0034942134088.Vorbesc limba româna, spaniolã, ital-
ianã ºi puþin englezã. Vã mulþumesc!

Bunã! Suntem douã fete serioase cu vârsta de 23
respectiv 24 de ani,vorbitoare de limba germanã la nivel
de conversaþie (am fãcut un curs de limba germanã 3
luni). Cãutãm un loc de muncã zona Frankfurt am
Main. Pentru început e bine venit orice (ajutor în
bucãtãrie, femeie de serviciu) sau orice altceva decent!
Ne puteþi contacta la numãrul de telefon: 015213547564.

Sudor calificat, 3 ani ºcoala profesionalã în
domeniu construcþii metalice ºi maºini de ridicat, cu
experienþã 25 ani în România, 10 ani în Spania, actual-
mente rezident în Spania, doresc foarte mult loc de
muncã în domeniu. Vã mulþumesc anticipat! Telefon:
015253945176.

Doamnã 43 ani, locuiesc în Germania, caut de
lucru în orice domeniu. Domiciliez în Höhr
Grenzhausen, am permis auto. Prefer în zonã. Telefon:
015779590541.

Dacã cunoºti bine limba germanã, echipa ziaru-
lui VOCEA TA are trei posturi libere ca AGENT PUB-
LICITAR. Indiferent de zona în care locuieºti în
Germania sau România, poþi avea venituri frumoase
dacã vei da dovadã de seriozitate. Eºti o persoanã comu-
nicativã?  Sunã-ne! 0160 33 73 128.

FIRMÃ DE CURÃÞENIE - cautã persoane cu
experienþã  pentru curãþenie. Vârsta minim 30 de ani.
Informaþii la tel :  0157 84663115

SALON COSMETIC - cautã cosmeticianã
româncã ( cu diplomã în domeniu ),  care sã aibã expe-
rienþã în manichiurã, pedichiurã ºi cosmeticã. Salariul
este calculat la realizãri. Informaþii  la tel : 0157
88536398

Angajãm barman (barmaniþã)- ospãtar, vor-
bitoare de limba germanã ºi românã pentru bar româ-
nesc- Marea Neagrã- Billstedt Hamburg. Informaþii la:
0177 6180122

Doamnã 45 de ani, din Bucureºti, doresc anga-
jare ca îngrijitor persoane în vârstã sau curãþenie,
volzeit sau teilzeit, cu contract de muncã german sau
gewerbe... vorbesc limba germanã mediu, experienþã ca
îngrijitor supraveghetor bãtrâni, cca 3 ani de zile...
doresc sã lucrez începând de anul viitor luna martie...
aºtept rãspuns ºi oferte pe adresa de e-mail crea-
ta_44@yahoo.com. Mulþumesc.

Doamnã 40 ani, nefumãtoare, cu domiciliul în
Nuerenberg, doresc loc de muncã în urmãtoarele
domenii: îngrijitoare bãtrâni, copii mici, curãþenie la
domiciliu sau birouri, bucãtãrie etc. Contactaþi la nr. de
telefon: 0151 45509469  

Bucãtar român cu experienþã, caut de lucru în
domeniu. Am mai lucrat în Germania ca bucãtar.
Cunoºtinþe limba germanã începãtor.
Tel.015225968067.

Doamnã atractivã 54 ani, divorþatã, doresc sã
cunosc un domn din Germania pentru o relaþie bazatã
pe prietenie ºi respect reciproc. Telefon: 0175 1131964.

Cetãþean român- 1,70 m, 75 Kg, 47 ani, serios,
munictor, fãrã obligaþii. Caut o partenerã pentru o
relaþie bazatã pe respect reciproc ºi prietenie, eventual
cãsãtorie. Preferabil sã fie între 36-45 ani, slãbuþã.
Telefon: 0151 45230 790-  (Mihail)-München.

Cetãþean german- vorbesc limba românã, 38 ani,
1.80m, 76 kg, sportiv, din familie deosebitã, serios, bun
dansator. Iubesc înotul, muzica, filmele ºi excursiile.
Doresc pentru cãsãtorie o fatã ( femeie) serioasã ºi
hotãrâtã pentru a face o familie. Condiþii: slabã, pânã în
35 ani. Telefon: 0162 57 91 438 

Doamnã atractivã, 58 ani, vãduvã fãrã obligaþii,
1.70/60, doresc sã cunosc un domn din Germania,
cunoscãtor de limba italianã sau românã, pentru o
relaþie bazatã pe prietenie ºi respect reciproc. Tel:
0040720179908.

DOMN de naþionalitate românã stabilit în
Germania, caut doamnã interesatã de o relaþie bazatã
pe prietenie ºi respect reciproc. Tel : 015145503498

Se oferã cazare, salariu.  Se cere: preluarea
funcþiilor gospodãriei, companie pentru o persoanã uºor
handicapatã. Salariu negociabil. Telefon: 069818739
(Offenbach)-dupã ora 18.00. 

Vând autoturism BMW E 46 318i Touring 2.0 L
143 CP. An fabricaþie 2003 telefon: 0851 751645

Radio R România  www.RadioR.eu , cu sediul la
Nürnberg cautã redactori muzicali din Germania- în
sistem de voluntariat.  Nu trebuie sã locuieºti în
apropiere. Este suficient sã doreºti a face parte din
echipa noastrã, iar de restul ne ocupãm împreunã (
iniþiere,programe etc) Telefon: 01522 9028 630

DIVERSE

MATRIMONIALE

LOCURI DE MUNCÃ

SERVICII

IMOBILIARE
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Nume___________________________________; 

Prenume ________________________________;

Adresa __________________________________

Telefon __________________________________;
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_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

_________________________________________

Talonul va fi trimis pe adresa redacþiei:
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vânzãri-cumpãrãri     cereri-oferte muncã     matrimoniale     diverse

Doreºti sã faci parte din mem-
brii Asociaþiei noastre? Eºti o
persoanã cu ambiþii ºi doreºti
sã faci ceva pentru comuni-

tatea românã? Atunci sunã la
numãrul de telefon: 0160 33 73

128 sau scrie-ne pe adresa:
asii.romani@ yahoo.com ºi vei
putea fii colega (colegul) noas-

trã (nostru).

24



Pagina 16 februarie - martie 2013

C M Y K


	24 Pagina 01
	24 Pagina 02
	24 Pagina 03
	24 Pagina 04
	24 Pagina 05
	24 Pagina 06
	24 Pagina 07
	24 Pagina 08
	24 Pagina 09
	24 Pagina 10
	24 Pagina 11
	24 Pagina 12
	24 Pagina 13
	24 Pagina 14
	24 Pagina 15
	24 Pagina 16

